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با سلام خد مت امام عصر)عج(
کیف؛ در  درگیری  کردن  شعله ور  برای  غربی  رسانه های  تکاپو 

می کند؟ آغاز  جنگ  کسی  چه 

گویند؛ می  جهانی  بازارهای  در  ایران  نفت  تاثیر  از  خارجی  رسانه های 

ایرانی نفت  تشنه  جهانی  بازارهای 

شد: مطرح  جهان  و  ایران  جمعیت  تحولات  پژوشگر  با  گو  و  گفت  در 

سالمندی  سونامی 
ایران آینده  چالش  ابر 

فر؛ کامرانی  نگران کننده  اظهارات 

ملی تیم  حذف  احتمال 
جهانی جام  از   

شد پرتابشان  سکوی  خانگی  نمایش  سریال های  در  حضور  که  بازیگرانی 

پلتفرم دل  از  هایی  ستاره 

درگز  گلخندان 
ها وعده  تاریک  تونل  در 
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دماوندتنبهآبمیزند
امیر دریادار شــهرام ایرانی از نوســازی ناوگان ارتش جمهوری اسلامی ایران خبر داد و 

اعلام کرد به زودی ناوشکن دماوند به آب انداخته و عملیاتی می شود.
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از ارتش، امیر دریادار شــهرام ایرانی فرمانده نیروی 
دریایی ارتــش، گفت: در حوزه های مختلف دریایی، شــناوری، پروازی و زیرســطحی 
دســتاوردهای خیلی خوبی در بخش یگان ها و در بخش تجهیزات و تسلیحات داشته ایم 

که نمی توانیم همه این پیشرفت ها را در رسانه ها بازگو کنیم.
وی با اشاره به افزایش برد تسلیحات دریایی خاطر نشان کرد: در بخش موشکی افزایش 
برد داشته ایم. در بخش زیرسطحی، اژدرها هم افزایش دقت و هم افزایش برد داشته است. 
همه این تجهیزات پس از انجام مراحل تســت به بدنه نیروی دریایی ارتش الحاق شده 

است.
فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی ایران از نوســازی ناوگان دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران خبر داد و بیان کرد: به زودی ناوشکن دماوند به آب انداخته و 
عملیاتی می شــود. در کنار آن در حوزه زیرسطحی، ساخت زیر دریایی کلاس بعثت پیش 

می رود.
وی درباره دســتاوردهای جدید  ارتش در بخش بالگردی اظهار کرد:  ساخت بالگردهای 
ضد زیردریایی و مین روبی را در دســتور کار داشته ایم که به دست توانمند متخصصان، 
ساخته شده است و مراحل تست نهایی آن ها به اتمام رسیده و به زودی به ناوگان نیروی 

دریایی ارتش الحاق می شود.
امیر دریادار شهرام ایرانی با بیان اینکه ناوگروه های رزمی که ماموریت اسکورت کشتی ها 
را بر عهده دارند در حال عملیات در آب های بین المللی هستند، عنوان کرد: در حال حاضر 

ناوگروه 80 ارتش جمهوری اسلامی در منطقه خلیج عدن و دریای سرخ مستقر است.
وی افــزود: در این ماموریت دانشــجویان نیروی دریایی ارتــش باید در قالب کارورزی، 
آموزش های عملی انجام دهند و به همین جهت بر خلاف گذشــته که دو فروند شــناور 
اعزام می شــد، سه فروند شناور اعزام شــده و در منطقه مستقر هستند. این شناورها هم 

فعالیت های آموزشی و هم اسکورت کشتی ها را انجام می دهند.
فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره به دیپلماسی دریایی گفت: 
در این حوزه برنامه ریزی داریم تا از کشــورهای منطقه و بهویژه کشــورهای دوســت و 
همســایه بازدید داشته باشیم و امیدوار هســتیم تا آن زمان بیماری کووید فروکش کرده 

باشد تا بتوانیم پیام صلح، دوستی و فرهنگی را به دوستان خود منتقل کنیم.

اسیرجنگتبلیغاتینشویم
یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس با تأکید بــر اینکه مردم، 
مســئولان و رسانه ها نباید اسیر جنگ تبلیغاتی و رســانه ای غربی در بحبوبه مذاکرات 
شوند، گفت: غربی ها در آستانه توافقات سعی می کنند از طریق رسانه های خود و در لابه 
لای بیان واقعیات، مطالب نادرستی منتشر کنند تا اذهان عمومی را تحت تأثیر قرار داده 

و فشار روانی به مذاکرات وارد کنند.
جلیل رحیمی جهان آبادی در گفت وگو با ایسنا در تحلیل از رویکرد رسانه های غربی در 
مذاکرات گفت: رســانه های غربی به دلایل مختلفی تلاش می کنند فضای مذاکرات را 
تحت تأثیر قرار دهند. یکســری از این رسانه ها با خط دهی که به آنها می شود تیترهای 
خبری و مطالب خبری منتشــر کرده که عمدتا دستگاه دیپلماسی غربی این خط دهی را 

انجام می دهند.
وی افزود: بخشــی از ابزار سیاســت خارجی غربی ها رسانه ها هستند و رسانه ها به دلیل 
داشــتن برد زیاد در جهان، مطالب مد نظر دســتگاه دیپلماسی غرب را منتشر می کنند و 
یا مطالبی که افکار عمومی را تحت تأثیر قرار دهند. این مطالب شامل مواردی است که 
از کانال های دیپلماتیک بیان نمی شــود یا امکان انتشــار اخبار نادرست از زبان دستگاه 
دیپلماسی وجود ندارد. این رسانه ها این موارد را به عنوان شایعه و یا خبری از یک منبعی 

که معلوم نیست چه کسی است، انتشار می دهند تا اثرگذاری داشته باشد.
ایــن نماینده مجلس اضافه کرد: همچنین این رســانه ها اقداماتی انجام می دهند تا مورد 
توجه کانال های خبری جهان قرار گیرد و در عین حال محوریت و اهمیت خود را از دست 
ندهند. آنها با تیترســازی اخبار را منتشر می کنند؛ در این بین باید به این نکته دقت شود 
که غرب در مقابل ما در حال یک جنگ تمام عیار است. بخشی از این جنگ اقتصادی و 
امنیتی و بخشــی نظامی و دیپلماتیک است. جنگ سیاسی هم در مذاکرات دنبال شده و 

بخشی از جنگ روانی در رسانه ها پیگیری می شود.
رحیمــی جهان آبادی افــزود: غربی ها از فعالیت های رســانه ای و جنگ روانی در افکار 
عمومی جهان به عنوان بخشــی از سیاست های کلان خود بهره می گیرند برای اینکه 
بتوانند افکار عمومی ما را تحت فشار قرار داده و فضای اقتصادی و اجتماعی ما را تحت 

تأثیر قرار داده و به اصطلاح تنش ایجاد کنند.
وی یادآور شــد: همزمان با مذاکرات چند اتفاق می افتد. اول اینکه رســانه های غربی 
اخبار نادرســت منتشر می کنند. همچنین رژیم صهیونیستی مرتب شروع به تهدید کردن 
می کند مبنی بر اینکه توافق مناســب حاصل نشود حمله نظامی می کند و مرتب شرایط 
آرایش جنگی به خود گرفته و تبلیغات تهدیدآمیز را در ســطح جهان منتشــر  می کنند. 
اتفــاق دیگر این اســت که غربی ها این موارد را مطرح مــی کنند که مذاکرات در حال 
شکست خوردن است و زمان زیادی نداریم و ایران در آستانه دستیابی به بمب اتمی است 

و داستان هایی از این بابت را بیان می کند.
یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس خاطر نشان کرد: مجموعه 
این رفتارها در کنار انتشار اخبار نادرست و شیوه های تبلیغاتی رسانه های غربی از جمله 
رویترز پکیج کاملی از سیاســت غربی ها در قبال ما اســت. آن ها با یک کشــور در حال 
توســعه مواجه شدند که در ابتدا فکر نمی کردند توان نظامی، سیاسی و مقاومت مردمی و 

قدرت چانه زنی اش تا این حد بالا باشد.
وی ادامه داد: در ذهنیت غربی ها، ایران کشــوری در تراز خیلی از کشــورهای خاورمیانه 
بود که با کوچکترین فشــار و تهدید و تحریم تسلیم می شود اما با کشوری مواجه شدند 
که چند دهه اســت که مقاومت می کند و قدرت نظامی و نفوذ سیاسی اش بیشتر شده و 
بر مشــکلات داخلی اش فائق می آید. علیرغم همه مشکلات و تنگناها فضای تنش آلود 
و فرواجتماعی مورد توقع غربی ها هم در جامعه ما توســط مردم دامن زده نشــده است و 
مردم با یک تحمل و نگاه عاقلانه به آینده و با این امید که مشــکلات حل می شــود، 

همراهی می کند.
رحیمی جهان آبادی تأکید کرد: این مسائل باعث شده که غربی ها در برابر ایران احساس 
ضعف کنند و دیگر آن موقعیت برتری را که معمولا در مذاکرات و چالش با کشورهای در 
حال توسعه داشتند، در برابر ایران نداشته باشند. پس طبیعی است که این رفتار و اخبار را 

رسانه های غربی به عنوان بخشی از دستگاه دیپلماسی غربی ها منتشر کنند.
یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در جمع بندی گفت: غربی ها 
در آســتانه توافقات ســعی می کنند در لابه لای انتشار واقعیات درست مطالب نادرستی 
هم منتشــر کنند تا اذهان عمومی را تحت تأثیر قرار داده و فشار روانی لازم را به فضای 

مذاکره وارد کنند.
وی در توصیه ای به مســئولان گفت: ممکن اســت ما در بخش های مختلف حاکمیت 
اختلاف نظرهایی پیرامون یکســری موضوعات داشــته باشــیم اما مذاکرات اتمی یک 
موضوع ملی اســت. منافعی که در مذاکرات اتمی دنبال می شود منافع یک جناح، طیف و 
یا دولت نیست بلکه منافع ملی است ما به خاطر رسیدن به این منافع چند دهه است که 
آسیب اقتصادی دیده و مردم فشار تحمل کردند. پس مسئولان دقت کنند که تحت تأثیر 
حرف های رسانه ها و مطبوعات غربی تشتت و اختلاف در داخل گسترش پیدا نکند، اعم 
از اختلاف بین طیف های مختلف، بین مجلس و دولت و بین دولت و بخش های دیگر.

وی افــزود: علاوه بر این از رســانه ها و مردم توقع می رود که اســیر جنگ تبلیغاتی و 
رسانه ای غربی ها نشــده و واقعیت مذاکرات را از مذاکره کنندگان خود ما بشنوند؛ چون 
چیزی برای پنهان کردن از مردم وجود ندارد. نظام ما متکی به مردم اســت؛ منتها غربی 
ها همیشــه به گونه ای جلوه می دهند که انگار بخش هایی از مذاکرات پنهان است و به 
گونه ای بوده که مســئولان ما دوســت ندارند آن را به مردم اطلاع دهند و این غربی ها 
هســتند که این بخش ها را افشــا می کنند. آنها معمولا دروغ می گویند و این کارها برای 
ایجاد جنگ روانی و تشــتت بین بخش های مختلف حاکمیت و ایجاد جنگ روانی بین 

مردم صورت می گیرد.

تکاپو رسانه های غربی برای شعله ور کردن درگیری در کیف؛

چه کسی جنگ آغاز می کند؟
ویژه  بــه  غربــی  کشــورهای  مقام هــای 
آمریکایی هــا در ماه هــای گذشــته با بیان 
ادعاهای اثبات نشــده مبنی بر اینکه نظامیان 
روســیه ممکن اســت هر لحظه به اوکراین 
حمله کنند مسکو را به تحریم تهدید کرده اند.
 روسیه بارها ادعاهای کشورهای غربی را رد 
و رسانه های انگلیسی زبان را به تلاش برای 
ایجاد التهاب و توسل به هیجان آفرینی برای 
پیشــبرد اهدافش متهم کرده اســت. مسکو 
البته در حین این تنش ها بر ضرورت دریافت 
ضمانت هــای امنیتی مبنی بر عدم توســعه 
ناتو به ســمت شرکت و خودداری از پذیرش 
اوکراین بــه عنوان عضــوی از این ائتلاف 

تأکید کرده است.
اما در شــرایطی که جبهه غرب با تمام توان 
رسانه ای خودش تلاش دارد تا روسیه را آغاز 
کننده جنگ معرفی کند، رسانه های روسیه 
ازجمله شــبکه دوم تلویزیون دولتی روسیه و 
کانال تلویزیونی زویوزدا روز شنبه از اصابت 
چندین گلوله خمپاره به اســتان راســتف در 

جنوب روسیه خبر دادند.
در گزارش شبکه دوم تلویزیون دولتی روسیه 
گفته شد: خمپاره ها توسط نیروهای اوکراینی 
پرتاب شده و کمیته پیگیری قضایی روسیه، 
تحقیقات در مــورد این حوادث را آغاز کرده 

است.
با این حال تارنمای روسی لنتارو در گزارشی 
نوشت: تاکنون دو بار منطقه راستف ازسوی 
نیروهای اوکراین هدف تیراندازی قرار گرفته 
اســت و مورد اول اصابت گلوله خمپاره بود 
بعدازظهر امروز نیز یک گلوله آتشــبار از نوع 
»گراد« )نوع پیشــرفته آتشــبار کاتیوشا( به 
منطقه تاراسوفسکی اســتان راستف اصابت 

کرد.    
شــبکه دوم در گــزارش دیگــری گفت که 

گروه خبرنگاران راشــاتودی عربی در منطقه 
زایتســووا در جمهوری مردمی دونتســک، 
هــدف گلوله باران نیروهــای اوکراینی قرار 
گرفت اما به افراد این گروه آسیبی وارد نیامد.
نیروهــای اوکراینی در این حمله و نیز موارد 
دیگر از تســلیحات سنگین استفاده می کنند 
که مطابق توافقنامه منینسک بکارگیری آن 

منع شده است.
در همیــن حال ارتش اوکراین مدعی شــد 
در گلوله باران شــبه نظامیــان روس تبار در 
منطقه دونباس یک نیروی نظامی اوکراینی 
کشــته شده است.   یک سرباز این کشور در 
گلوله باران جدایی طلبان مورد حمایت روسیه 
در منطقه دونباس در شرق کشته شده است.
براساس اطلاعات رســانه ها، این  نخستین 
ســرباز اوکراینی است که در هفته های اخیر 

در منطقه مناقشه دونباس کشته شده است.
گزارش های رسانه های روسی حاکی است 
که گلوله بــاران مناطق جمهوریهای مردمی 
دونتســک و لوگانســک ازســوی نیروهای 
اوکراینی ادامــه دارد و در ایــن حملات از 

تسلیحات سنگین استفاده می شود.  
 در همین حال خبرگزاری ریانووســتی امروز 
از دسترســی واحد تجسسی شــبه نظامیان 
دونتسک به یک نقشه نظامی ارتش اوکراین 
خبر داد که در آن برنامه تهاجم به دونتسک 

نوشته شده است.
فراخوان انگلیس برای اتحاد غرب علیه 

روسیه
نخســت وزیر انگلیس از کشــورهای غربی 
خواســت تا در مقابل پوتین متحد شده و به 
او نشان دهند اگر ســربازانش را به اوکراین 

بفرستد، بهای سنگینی باید بپردازد.
بوریس  به گــزارش خبرگــزاری رویتــرز، 
جانســون نخســت وزیر انگلیس قرار است 

روز )شنبه( ریاســت کنفرانس امنیتی مونیخ 
را بر عهده داشته باشد که هدفش درخواست 
بــرای عدم درگیری در اوکراین به واســطه 
پیگیری یک رونــد دیپلماتیک برای اجتناب 

در درگیری در شرق اروپاست.
این نشست ســالانه در حالی برگزار می شود 
که جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا هشدار 
داده بود که ایــالات متحده دلایلی دارد که 
بر اســاس آن »نیروهای روسیه قصد دارند 
در روزهــای آینده به اوکراین حمله کنند که 
شامل هدف قرار دادن پایتخت اوکراین یعنی 

کی یف می شود.«
بایدن روز جمعه در یک کنفرانس مطبوعاتی 
در کاخ سفید گفت که »متقاعد شده« پوتین 
تصمیمــش را گرفته که ارتش خود را به آن 
ســوی مرز منتقل کند و این درحالی مطرح 
شــده که بایدن چندین هفته قبل گفته بود 
رئیس جمهوری روســیه تصمیمــی درباره 

تحرک سربازانش نگرفته است.
چند ســاعت پــس از صحبت هــای بایدن، 
وزارت خارجــه انگلیــس در بیانیه ای اعلام 
کرد، تصمیم گرفته به صورت موقت دیپلمات 
هایــش را از کی یف خارج کنــد و آنها را به 
غــرب اوکراین ببرد. این وزارتخانه همچنین 
اعلام کرد، مقام های سفارت انگلیس به  لوِیو 

واقع در مرز با لهستان منتقل می شوند.
جانســون با ادعای اینکه 150 هزار ســرباز 
روســی در نزدیکی مرزهای اوکراین مستقر 
شــده اند، پیشــتر این وضعیت را »بســیار 
متشــنج« توصیف کرده بود اما در اظهاراتی 
پیش از آغاز ســفرش به آلمــان گفت، اگر 
غرب در یــک جبهه متحد در زمینه موافقت 
با تحریم ها علیه مسکو اقدام کند، دیپلماسی 

می تواند پیروز شود.
نخســت وزیر انگلیس همچنیــن ادامه داد: 

هنوز فرصتی برای اجتناب از درگیری خونین 
وجود دارد اما این امر مستلزم نمایش گسترده 
همبستگی غرب فراتر از هر چیزی است که 
در این اواخر شــاهدش بودیم. متحدان باید 
یکصدا باشند تا به پوتین نشان دهند که اگر 
یک اقدام نظامــی دیگر علیه اوکراین انجام 
دهد، باید بهای ســنگینی بپردازد. دیپلماسی 

هنوز هم می تواند پیروز شود.
بوریس جانســون همچنین افزود: این پیامی 
اســت که من امــروز آن را در مونیخ اعلام 
می کنم ما باید تلاش هایمان را برای اجتناب 
از یک محاســبه اشــتباه که می تواند برای 
اوکراین، روسیه و سراسر اروپا مخرب باشد، 

دو چندان کنیم.
اجلاس امنیتی  آلمان در حالی برگزار می شود 
که پوتیــن همچنان به نشــان دادن قدرت 

نظامی روسیه ادامه می دهد.
برگزاری رزمایش هسته ای روسیه با 

شلیک موشک های مافوق صوت
رئیس جمهوری روسیه آغاز تمرینات نظامی 
با هدف آزمودن توان بازدارندگی استراتژیک 

کشورش را تایید کرد.
به گزارش خبرگزاری اســپوتنیک، دیمیتری 
پسکوف، سخنگوی ریاست جمهوری روسیه 
اعلام کرد ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهور 
کشــور رزمایش با حضور نیروهای سه گانه 

هسته ای را آغاز کرد.
الکساندر لوکاشنکو، همتای  پوتین به همراه 
بلاروس خود در حال تماشای پرتاب موشک 
های بالســتیک از مرکز نظارت بر رزمایش 

است.
وزارت دفاع روســیه توضیح داد این رزمایش 
فرماندهی  ارگان های  آمادگی  آزمایش  برای 
و کنترل نظامی،  خدمــه پرتابگرها و خدمه 
موشــکی  ناوهای  و  کشــتی های جنگــی 

راهبــردی برای انجــام وظایــف محوله و 
همچنین قابلیت اطمینان تسلیحات نیروهای 
راهبردی هسته ای و غیرهسته ای برگزار می 

شود.
در حــال حاضر برنامه های گســترده برای 
آموزش عملیاتی نیروهای مســلح در روسیه 
ادامه دارد. تقریباً تمام مناطق نظامی، ناوگان 
هــای نیروی دریایــی و نیروهــای هوابرد 
در آنهــا شــرکت می کنند. عــلاوه بر این، 
رزمایش مشترک روســیه و بلاروس تحت 
عنوان«قاطعیت اتحاد« در خاک بلاروس در 

حال برگزاری است.
به گفته وزارت دفاع روسیه، نیروی هوافضای 
روســیه، واحدهــای نظامی ناحیــه جنوبی، 
نیروهای موشــکی استراتژیک و ناوگان های 
شمالی و دریای سیاه روسیه در این تمرینات 

بازدارندگی استراتژیک حاضر خواهند بود.
کرملین اعلام کرد کــه نیروهای هوافضای 
روســیه با موفقیت موشــک های بالستیک 
مافوق صوت کینژال با قابلیت حمل کلاهک 
هســته ای و پرتــاب از هوا و دیگــر انواع 
موشک ها را در طول رزمایش شلیک کردند. 
یک فروند موشــک اسکندر به محل تمرین 
در منطقه آستاراخان در جنوب روسیه شلیک 
شــد. موشــک های کروز کالیبر و موشــک 
 ) Zircon (»کروز مافوق صــوت »زیرکون
از کشتی ها و زیردریایی های ناوگان شمال و 

ناوگان دریای سیاه پرتاب شدند.
بالســتیک  کرملیــن اعلام کرد، موشــک 
قــاره پیما یــارس)Yars ( از پایگاه فضایی 
پلستســک پرتاب شــد. موشــک بالستیک 
 )Sineva (زیردریایی ســوخت مایع ســینوا
از رزمنــاو کارلیا در دریــای بارنتس پرتاب 
شــد. کرملین گفت که تمام اهداف در طول 

رزمایش مورد اصابت قرار گرفتند.

ویژه

اتهامات برجامی نبویان علیه ظریف ! 
محمــود نبویان، عضو هیئت رئیســه کمیســیون اصل ۹0 

مجلس اتهاماتی علیه وزیرخارجه دولت روحانی وارد کرد.
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از مهر؛ محور های گفت 

و گوی حجت الاسلام سید محمود نبویان:
-متأسفانه در دولت قبل، حسن روحانی و محمدجواد ظریف 
در همان ابتدای مذاکرات اعلام کردند که خزانه کشور خالی 
اســت و به همین علت دشمنان جمهوری اسلامی ایران به 
این فکر افتادند که پشــت سر هم از ایران امتیاز بگیرند. اما 
دولت حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی و تیم جدید مذاکره 

کننده ایران بر این مبنا در مذاکرات وین حاضر نشدند.
-ما اصــلًا نیازی به این مذاکرات نداریــم و الان آمریکا و 
غرب نیازمند انجام مذاکرات هستند. استدلال ما برای اثبات 
این مسئله آن است که طرف مقابل بسیار حساس است که 
مبادا ایران به پیشــرفت بالای هســته ای و مواد غنی شده 
۶0 درصد یا بالاتر دســت پیدا کند. آنان همیشه می خواهند 
نظارت های خودشان را بر فعالیت های ایران داشته باشند. به 
همین علت در برجام پروتکل الحاقی را بر ملت ایران تحمیل 
کردنــد و می خواهند این روند ادامه پیدا کند تا آمریکا، رژیم 
صهیونیســتی و کشــور های اروپایی هر گونه نظارتی را که 
می خواهند، بر فعالیت های ایران داشته باشند. آنان نسبت به 
این موضوع بســیار حساس هستند و به همین دلیل نیازمند 

آن هستند که حتماً با ایران مذاکره کنند.
-دست ما به لحاظ اقتصادی به مُرور پُر می شود. بودجه سال 
1۴01 روی توافق بسته نشده است. این بودجه روی نفت ۶0 
دلاری بســته شده است که با عنایات خداوند متعال در حال 

حاضر قیمت نفت ما بیش از ۹0 دلار است.
-علاوه بر این، جمهوری اســلامی ایران با چین و روســیه 
توافقی را برقرار کرده اســت. بنده اخیــراً خبری را از رئیس 
ســازمان توسعه تجارت شــنیدم که گفته در همین چند ماه 
اخیر، دولت ســیزدهم با کشور های همســایه قرارداد های 
مختلفی را منعقد کرده است. همچنین قرار است در چهار یا 
پنج ماه آینده سرمایه گذاران اماراتی حدود ۴00 میلیون دلار 

در ایران سرمایه گذاری کنند.
-می گویم که حســن روحانی، دولت را با چه میزان صادرات 

نفت تحویل دولت سیزدهم داد، اما باید بگویم که دیپلماسی 
قوی دولت ســیزدهم و رایزنی های خوبی که از ســوی این 
دولت انجام شــده، باعث شده است در حال حاضر جمهوری 
اســلامی ایران بالاترین نفت را به کشور های جهان صادر 
کنــد. ما به هر جای دنیا بخواهیم نفــت صادر می کنیم. به 
ونزوئلا نفت صادر می کنیم، کشــتی ما بــه آنجا می رود و 
بازمی گردد، اما هیچ کســی نمی توانــد کاری کند و مانعی 

ایجاد کند.
-دولــت فعلی مذاکرات را جدی گرفته و مذاکرات برای این 
دولت شوی تبلیغاتی نیست. دولت رئیسی مذاکرات را به هر 
قیمتــی نمی خواهد، بلکه آن چیزی که برای این دولت مهم 
است، آن است که هدف از مذاکرات، فقط تحقق منافع مردم 
اســت. منافع مردم به معنای لغو تحریم هاســت و باید این 

موضوع در مذاکرات محقق شود.
-ما نباید به مذاکرات فقط برای انتخابات نیاز داشــته باشیم 
و به هر قیمتی به دنبال آن باشــیم کــه مذاکرات به نتیجه 
برسد، محمدجواد ظریف در انتهای دولت یازدهم و در آستانه 
انتخابات بــرای تعیین دولت دوازدهم گفته بود که هر گونه 
توافقی بهتر از توافق نکردن اســت. اما دولت در حال حاضر 
به دنبال این مسائل نیست، بلکه به دنبال تحقق منافع ملت 

ایران است.
-نکته بعدی این اســت کــه غربگرایان و جریــان لیبرال 

می گویند که آمریکا قوی ترین کشــور دنیا اســت، اما الان 
وضعیت به جایی رسیده است که ملت ایران باید اجازه دهند 
تا آمریکا وارد مذاکره شــود یا نشــود. الان آمریکا به »در و 
دیوار« می زند و به چین، روســیه، آلمان، انگلیس، فرانسه و 
برخی از کشــور های منطقه متوسل شــده است تا به ایران 
بگویند که با آمریکا وارد مذاکره مســتقیم شود. ما این اجازه 
و حق را به آنــان نمی دهیم. این اقتدار ملت ایران در جهان 
است و جمهوری اسلامی ایران تعیین می کند چه کشور هایی 
پشت میز مذاکرات باشند و چه کشور هایی پشت میز مذاکره 
نباشــند. آنان فقط نیم ســاعت از علی باقــری، رئیس تیم 
مذاکره کننده فرصت خواســتند، اما به هیچ وجه آمریکایی ها 

حق مذاکره مستقیم با مقامات ایران را ندارند.
-درست اســت که آلمان، انگلیس و فرانســه آنقدر ذلیل و 
ضعیف هســتند که نمی توانند در مقابل تحریم های یکجانبه 
آمریکا ایســتادگی کنند، اما ســوال این است چرا خودشان 
تحریم های اتحادیه اروپا را علیه ملت ایران وضع می کنند و 

این تحریم ها چه ربطی به آمریکا دارد؟
-برخــی از افــراد می گویند اگر ما وارد مذاکره مســتقیم با 
آمریکا شویم تحریم ها برداشته می شود، مگر روحانی، ظریف 
و عراقچی 8 ســال وارد مذاکره مســتقیم با آمریکا نشدند؟ 
مگر آنان ساعت ها با جان کری قدم نزدند؟ خروجی 8 سال 
مذاکره مستقیم با آمریکا چه شد؟ خروجی مذاکره مستقیم با 

آمریکا جز این است که تحریم های ما بیشتر شده است؟ جز 
این است که ایران فقط ضرر کرد؟ ما عقب نشینی هسته ای 

کردیم و هیچ تحریمی هم برداشته نشد.
-نشســتن با آمریکا پشــت میــز مذاکره هیچ مشــکلی از 
مشــکلات ما را حل نخواهد کرد. ما هشــت سال در برجام 
به صورت مســتقیم با آمریکا نشستیم و تجربه خوبی برای 
ماســت که نباید فراموش کنیم. مگر آمریکا عوض شــده 
اســت؟ مگر چه چیزی عوض شــده اســت که با آنان وارد 

مذاکره مستقیم شویم؟
-اگر »بایدن« راســت می گوید و می خواهــد به مذاکرات 
بازگردد، باید اول به تعهداتش پایبند باشد و عمل کند. واقعاً 
چه نیازی به مذاکره مســتقیم و دو طرفه بین ایران و آمریکا 
اســت؟ آنان باید در ابتدا به تعهداتــی که دادند، عمل کنند. 
آمریکا اصلًا قابل اعتماد نیســت و 8 ســال به آنان اعتماد 

کردیم و به جایی نرسید.
-غربی هــا مدام بــرای ما ضرب الاجل معیــن می کنند، اما 
آنان حق ندارند برای ملت ایــران ضرب الاجل معین کنند. 
تیم مذاکره کننده جمهوری اســلامی ایران با دست پُر وارد 
مذاکرات شــده اســت و با قوت برخورد می کنــد. باید تیم 
مذاکره کننــده ما به همه این نکات توجه کنند، باید تضمین 

جدی از طرف مقابل گرفته شود.
-ما در مذاکرات بســیار جدی هستیم و گفتگو ها به صورت 
تخصصــی دنبال می شــود. ما از روی ضعــف در مذاکرات 
حاضر نشــدیم، بلکه از روی قدرت حاضر شدیم. اگر همین 
فردا آمریــکا تحریم ها را بردارد و مثل بچه آدم بنشــیند و 
زیاده خواهــی نکند، توافق انجام می شــود، اما تا هر زمانی 
که منافع ملت ایران تأمین نشــود، ما چه توافقی باید انجام 

دهیم؟!
-مردم ایران هیچ گاه رضایت نخواهند داد که توافقی انجام 
و منعقد شــود که منافع ملت ایران را نابود کند. تأمین منافع 
ملت ایران مهم است و ما آماده ایم که همین فردا اگر آمریکا 
و غربی ها به تعهدات خودشــان عمل کنند، توافق کنیم. تا 
زمانــی که آنان به تعهدات خود عمــل نکنند، توافق کردن 

هیچ فایده ای ندارد.
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چرا کمیسیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی مخالفت کرد؟
موضوع تلاش دولت برای حــذف ارز ترجیحی به آبان ماه 
و ارائــه لایحه حذف ارز ترجیحی یــا همان لایحه »تامین 
مطمئن کالا های اساسی، نهاده های دائمی، دارو و تجهیزات 
پزشــکی و سیاســت های جبرانی برای حمایت از معیشت 
اقشار آسیب پذیر« برمی گردد. آن زمان مجلس با این لایحه 
مخالفت کرد که چندی بعد محمدباقر قالیباف رییس مجلس 
در توضیح آن گفت: توقع دولت این بود که مجلس در مورد 
این موضوع مهم ظرف ۴8 ســاعت تصمیم گیری کند. قطعا 
مجلس فی البداهه و ۴8 ســاعته نمی توانــد برای این امر 
مهم تصمیــم بگیرد، اگر واقعا این بحــث خوب بود، دولت 
باید لایحه اصلاحیه بودجه ســال 1۴00 می داد که این کار 

را انجام نداد.
او این اطمینان را به مردم داد که درباره ارز ترجیحی در سال 
1۴01 توجه مجلس به معیشــت مردم با اولویت محرومان 
خواهد بود.تابناک نوشــت: با همین نگاه، کمیسیون تلفیق با 
حذف ارز ترجیحی در ســال آینده مخالفت کرد؛ بدین شکل 
که بنا بر توضیحات رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
بودجــه 1۴01، ۹ میلیارد دلار با قیمــت ارز ترجیحی برای 
تامین دارو، تجهیزات پزشــکی و کالا های اساسی در سال 
1۴01 اختصــاص پیدا کرد. همچنیــن بدون در نظر گرفتن 
ارز مربوط به گندم ۹ میلیارد تخصیص داده شــده که مقرر 
گشــت با تامین بودجه ای مستقل، با افزایش قیمت خرید از 
کشاورزان، گندم مورد نیاز توسط دولت از تولید داخل تامین 
شود. قیمت خرید تضمینی به ازای هر کیلوگرم گندم ۹500 
تومان می شــود.در توضیح علت موافقت کمیسیون تلفیق با 
استمرار پرداخت ارز ترجیحی، حمیدرضا حاجی بابایی رییس 
کمیســیون تلفیق گفت: برداشت ما این بود که اگر در سال 
1۴01 ارز ترجیحی با وضعیت موجود نباشــد، ممکن اســت 
معیشت مردم با سختی مواجه شود. به همین دلیل، کمیسیون 
تلفیــق برای رعایت حال مــردم، تصمیم گرفت دولت را در 
مســیری قرار دهد که با رعایت همه جوانب ارز ترجیحی به 
نهاده های کشــاورزی، دارو و گندم بدهد و این ارز به شکلی 
در اختیار مردم قرار گیرد که مردم دچار مشکل نشوند و این 
تصمیم به رغم تمامی مشــکلات موجود درباره ارز ترجیحی 

گرفته شــود.وی تاکید کرد، مشــکلات مردم باعث شد که 
کمیســیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی موافقت نکند. البته 
امیدواریــم در صورت وجود گشایشــی برای دولت، مجلس 
کمک کند که مســیر دیگری طی شود؛ البته که توضیحات 
مسئولان دولتی هم نتوانست ما را برای تصمیمی غیر از این 
مجاب کند. کمیسیون تلفیق به خاطر حفظ معیشت مردم و 
وضعیت اقتصادی و تورم و گرانی ها به این نتیجه رســید که 
فعلا زمان مناســبی برای عمل جراحی اقتصادی در کشور 
نیســت.علی رضایی، عضو کمیسیون تلفیق نیز توضیح داد: 
دولت با قاطعیت و جدیت نمی گوید که چه تضمینی می دهد 
تا با حذف ارز ترجیحی مشــکلات معیشــتی برای مردم به 
وجود نیاید؛ فقط می گوید که انشــاءالله مشــکلی درســت 
نمی شــود، ولی با »ان شاءالله گفتن« که کار پیش نمی رود.

وی افــزود: نگرانی های اجتماعــی و امنیتی و تأمین معاش 
مردم باعث شد که تلفیق با حذف ارز ۴۲00 تومانی مخالفت 

کند. این راهکار درستی نیست که ماهانه یک کیلوگرم پنیر 
و گوشــت و برنج به مردم بدهیم و بعد ارز ۴۲00 تومانی را 
حذف کنیم. دولت می گوید ارز ۴۲00 تومانی رانت و فســاد 
ایجــاد می کند. ما هم این را قبــول داریم که عده ای برای 
واردات دارو و کالا های اساســی ارز ترجیحی گرفته و بعد به 
مصارف دیگر هزینه کردند. دولت نمی تواند جلوی این هزار 
تن را بگیرد و بعد هم ضمانت قوی به ما نداده و با تردید وارد 
می شود. قرار بود معاون اول رئیس جمهور هم در کمیسیون 
تلفیق حاضر شــده و توضیح دهد که نیامد و ابهامات بیشتر 
شــد.رضایی گفت: با وجود اینکه دولــت اصرار به حذف ارز 
۴۲00 تومانی دارد، نمایندگان معتقدند که برای این کار باید 
زیرساخت ها فراهم شود، در غیر این صورت مشکلات بوجود 
می آیــد؛ گرانی چند قلم کالای وارداتی بــا ارز ترجیحی بر 
روی ســایر کالا ها هم تأثیر منفی گذاشته و این باعث فشار 

مضاعف بر طبقه ضعیف و متوسط جامعه می شود.

غلامرضا نوری، نماینده بستان آباد هم توضیح داد: مجلس 
برای ایجاد سازوکار برای کنترل قیمت ها در کشور با حذف 
ارز ترجیحی مخالفــت کرد و تا به امروز هم در دیدگاه خود 
پافشاری کرده اســت. خبر حذف ارز ترجیحی برای واردات 
کالا های اساسی به بازار شوک وارد آورد و ما شاهد افزایش 
نرخ ها شدیم؛ متاسفانه روند افرایش قیمت ها همچنان ادامه 

دارد و ما هنوز نتوانستیم ترمز افزایش قیمت ها را بکشیم.
وی یادآور شــد: دو ماه پیش دولت در قالب لایحه ای، بحث 
حذف ارز ترجیحی را مطــرح کرد که مجلس با قاطعیت به 
آن لایحه رای منفی داد و من پیش بینی می کنم که صحن 
مجلــس با حذف ارز ترجیحی مخالفــت خواهد کرد. حذف 
ارز ترجیحی افزایش قیمت ها را تشــدید می کند و بسته های 
حمایتی که دولت در لایحه حــذف ارز ترجیحی پیش بینی 
کرده بود یک ســوم هزینه های خانوار هــا را جبران می کرد 

و دو سوم آن را مردم باید از جیب خود پرداخت می کردند.
با توجــه به اینکه ابقا یا حــذف ارز ترجیحی، منوط به نظر 
نمایندگان در صحن علنی اســت، انتظار می رود که تصمیم 
نهایی با در نظر گرفتن شرایط معیشتی و وضعیت اقتصادی 

کشور گرفته شود.

ارزانیشدیدطلادرراهاست؟
در هفته آخــر بهمن ماه، طلا و 
ارز هر دو در مدار کاهشــی قرار 
گرفتند، اما در این مسیر دلار از 

طلا پیشی گرفت.
بازار طــلا و ارز پــس از اینکه 
را  زیادی  نوسانات  گذشته  هفته 
تجربه کرد و افزایشــی شد، این 
هفته در مدار نزولی قرار گرفت. 
شدن  کاهشی  عامل  اصلی ترین 
طلا و ارز در هفته ای که گذشت، 
اخبار مربوط به مذاکرات بود. اوج 

این کاهش در بازار ارز دیشــب در معاملات پشــت خطی و همچنین قیمت دلار هرات رخ 
داد که بسیاری معتقدند با وجود تکذیب برخی اخبار مربوط به توافق، بازار برای شروع هفته 

آینده انتظار اتفاقات مثبتی را دارد.
به این ترتیب دلار آزاد معاملات شنبه را در قیمت ۲۶هزار و 850تومان آغاز کرد و در اواسط 
هفته به محدوده قیمتی ۲۷هزار و 350تومان نیز رســید. اما روز چهارشنبه کاهشی شد و در 

آخرین معاملات پنجشنبه به قیمت ۲۶هزار و 5۴0تومان رسید.
همچنین دلار پشــت خطی شب گذشــته در قیمت ۲۶هزار و 100تومان معامله می شود و 

همچنین دلار هرات شنبه ای به قیمت ۲5هزار و ۷00تومان رسید.
کانون صرافان، اما تغییرات زیادی در قیمت دلار نداد و در ابتدای هفته، دلار در صرافی ها با 
قیمت ۲5هزار و 3۶۹تومان به فروش رسید، اما در روز چهارشنبه حدود ۲5هزار و 3۲8تومان 

برای فروش قیمت خورد.
صرافی ملی، اما در هفته ای که گذشــت قیمــت دلار را اندکی افزایش داد، به این ترتیب در 
ابتــدای هفته دلار در این صرافی با قیمت ۲۴هزار و ۴3۶تومان به فروش می رســید، اما در 

آخرین معاملات هفته ۲5هزار و ۲33تومان قیمت خورده بود.
بازار طلا و ســکه نیز این هفته اندکی کاهش قیمت را تجربه کرد. هر چند هنوز به محدوده 
قیمتی که هفته گذشــته در آن معامله می شد نرسیده است. دلیل اصلی افزایش قیمت طلا 
نیز، بالارفتن اونس جهانی بود که ابتدای هفته گذشــته ناگهان افزایش 50دلاری را تجربه 
کرد. در طول هفته نیز با اندکی ثبات این شــاخص و کاهش نرخ ارز، طلا و سکه هم پایین 
آمد، اما در معاملات آخر هفته اونس جاانی به مرز 1۹00دلار نزدیک شــد و به همین دلیل 

کاهش قیمت ارز نتوانست چندان طلا و سکه را پایین بیاورد
به این ترتیب، سکه تمام هفته را در قیمت 11میلیون و ۹۷3هزارتومان آغاز کرد و در آخرین 

معاملات هفته با اندکی کاهش به 11میلیون و ۹۴8هزارتومان رسید.
همچنین نیم سکه که شنبه در قیمت ۶میلیون و ۷80هزارتومان معامله می شد، روز پنجشنبه 

به قیمت ۶میلیون و ۷00هزارتومان رسید که 80هزارتومان کاهش را نشان می دهد.
ربع ســکه هم نسبت به ابتدای هفته 30هزارتومان کاهش یافت و تا پایان هفته به 3میلیون 

و ۷50هزارتومان رسید.
اما ســکه یک گرمی چندان تغییر قیمت نداشــت و در محدوده ۲میلیون و ۲83هزارتومان 

معامله شد.
به نظر می رســد هفته آینده هفته سرنوشت سازی برای بازار های دارایی باشد. کاهش قیمت 
ارز در آخــر هفته نیز این موضــوع را تایید می کند که احتمالا اخبــار مهمی از مذاکرات به 
گوش خواهد رســید. اگر این اتفاق بیفتد باید هفته آینده منتظر نوسانات زیادی در بازار طلا 

و ارز باشیم.

باخبر باشید

رسانه های خارجی از تاثیر نفت ایران در بازارهای جهانی می گویند؛

بازارهای جهانی تشنه نفت ایرانی
امین محمودی

رسانه های خارجی مدعی شدند موضوعات 
مربــوط به عرضه نفت ایــران در بازارهای 
جهانی از حمله روســیه به اوکراین مهمتر 

شده است.
به گــزارش روزنامه صبح امــروز به نقل از 
مهر، کاهش مرگ و میر ناشــی از ویروس 
کرونا در سراسر دنیا و اطمینان یافتن بازارها 
نسبت به تمام شــدن دوران حکم فرمایی 
این ویروس سبب شده که تقاضا برای تولید 
محصولات مختلف افزایــش یابد و همین 
امر زمینه ای برای رشــد تقاضای خرید نفت 

کشورهای مختلف شود.
با ایــن وجود کشــورهای مختلف از جمله 
اعضــای اوپــک نفت نســبت بــه میزان 
تعیین شــده خود در گذشــته نفت تولیدی 
کمتری را روانه بازارها می کنند، از ســوی 
دیگر ترس از جنگ احتمالی روســیه علیه 
اوکراین و هشــدارهای آمریکا و کشورهای 
عضــو اتحادیه اروپا در خصــوص جرایم و 
تحریم های روسیه بابت این امر سبب شده 

بازار نفت با نوسانات زیادی روبرو شود.
طی یک ماه اخیر نفت به نزدیک 100 دلار 
به ازای هر بشــکه رســید و کارشناسان و 
تحلیلگران نفتی معتقد بودند که قیمت نفت 
بزودی و در بدترین حالت تا پایان ســال به 
1۲0 دلار نیز خواهد رســید، از طرف دیگر 
ذخایر نفتی بســیاری از کشــورها از جمله 
ایالت متحده به کمترین میزان خود در ســه 

سال اخیر رسیده بود.
اما در سه روز اخیر قیمت نفت در بازارهای 
جهانی با کاهش محسوســی روبرو شــده 
اســت؛ برخی تحلیلگــران می گویند چون 
روسیه بخشــی از نیروی خود را از مرزهای 
اوکراین فراخوانده همین امر سبب شده که 
بازار نفت با کاهش قیمتی روبرو شود ولی با 
این حال جو بایدن و دیگر مسئولین آمریکا 
می گویند هنوز هیچ عقب نشینی از مرزهای 
اوکراین صورت نگرفته و روسیه بلاشک به 

اوکراین حمله خواهد کرد.

بنابرایــن تنها یــک عامــل می تواند دلیل 
کاهش قیمت نفت در بازارهای جهانی شده 
باشــد و آن دلیل نیز به افزایش عرضه نفت 
در ایــن بازارها بر می گــردد، این در حالی 
است که کشورهای عضو اوپک و متحدانش 
که بــه اوپک پلاس شــهرت دارند و حتی 
عربستان که بارها مسئولین آمریکایی از آنها 
خواسته اند که نفت بیشتری تولید و در بازار 

عرضه کند از این امر ممانعت ورزیده اند.
 روایت رویترز و اویل پرایس از عرضه 

نفت ایران در بازارهای جهانی
خبرگــزاری رویتــرز نوشــت: آنطــور که 
تحلیلگران بازار نفت و مســئولین سیاســی 
کشورهای مطرح دنیا می گویند بزودی یک 
میلیون بشکه نفت ایران در بازارهای جهانی 
به راحتی عرضه می شــود که همین امر نیز 
سبب کاهش قیمت نفت در بازارهای جهانی 

شده است.
اویــل پرایس نیز در گزارشــی تحلیلی با 
بیان اینکه موضوع ایران بیشــتر از حمله 
احتمالی روســیه به اوکرایــن روی بازار 
نفت تأثیر گذار شــده است، نوشت: طبق 
گزارشــها تحریم هــای ایران بــه تدریج 
کاهش می یابد به طــوری که ابتدا ایران 
باید تمام غنی ســازی های بالای 5 درصد 
را متوقف کند و زندانیان سیاســی را آزاد 
کند، سپس دارایی های مسدود شده ایران 
بــه طور کامل آزاد خواهد شــد، به همین 
دلیل در صورت تحقــق برجام می توانیم 
شاهد کاهش قیمت نفت خام از سه ماهه 
سوم ۲0۲۲ به بعد باشــیم و نگرانی ها از 
کاهــش عرضه در طولانی مدت در بازارها 

را کاهش دهیم.
کشــورهای خاورمیانه انتظــار دارند ایران 
بــه اوپک پلاس بپیوندد. با نزدیک شــدن 
مذاکــرات وین به خط پایان، اعضای اوپک 
پــلاس آمادگی خود را بــرای ادغام ایران، 
یکی از اعضای مؤســس اوپک که هنوز از 
کاهش تولید معاف است، در توافق کاهش 

تولید این گروه اعلام کردند.

ژاپن
در همین خصوص واندانــا هری، تحلیلگر 
بازار نفت می گوید: دور جدید مذاکرات بین 
ایران و آمریکا و کشورهای اروپایی جوابگو 
بوده و تحت تأثیر چشــم انداز مثبت توافق 
بین طرفین بازار نفت به ثبات خواهد رسید.

این خبرگزاری در گزارشی دیگر آورده است 
که بزرگترین پالایشگاه نفت ژاپن که متعلق 
به شرکت انئوس هولدینگز است قرار است 
بزودی واردات نفت از ایران را از سر بگیرد.

در همین خصوص تســوتومو ســوگیموری 
گفت: اگر توافق هسته ای حاصل شود، حدود 
دو تا ســه ماه زمان می برد تا واردات نفت از 
ایران از سر گرفته شــود زیرا این پالایشگاه 
باید ترتیبات مختلفی مانند بیمه و کشتیرانی 
را انجام دهد.ژاپــن واردات نفت ایران را در 
مــاه مه ســال ۲01۹ پس از اینکــه آمریکا 
معافیت 180 روزه از تحریم ها را تمدید نکرد، 
متوقف کرد. طبق آمار وزارت اقتصاد، تجارت 
و صنعــت ژاپن، واردات نفــت ژاپن از ایران 
در ســال ۲01۹ به 1۷.1 میلیون بشکه رسید 
که ۶3.۲ درصد در مقایسه با ۴۶.51 میلیون 

بشکه در سال ۲018 کاهش داشت.
کره جنوبی

یکی دیگر از بازارهای آسیایی که به واردات 
نفــت از ایران روی خوش نشــان داده کره 
جنوبی اســت که مذاکرات خــود را برای از 
ســرگیری واردات نفت از ایران و پس دادن 
پول های بلوکه شدن ایران در دو بانک این 

کشور شروع کرده است.
در همین خصوص یک منبع آگاه به رویترز 
گفت: یک پالایشگاه بزرگ کره ای به نظاره 
تحولات در مذاکرات هسته ای نشسته است 
زیرا نفت ایران از نظــر هزینه رقابتی بوده 
و پالایش آن در مقایســه با گریدهای نفتی 
دیگر مانند نفت مکزیک راحت تر اســت. تا 
هنگامی که دو کشور تصمیم بگیرند تجارت 
نفت را از ســر بگیرند، ما می توانیم نفت از 
ایران خریداری کنیم. از آنجا که ما ســابق 
بر این نفت ایــران را خریداری می کردیم، 

نیازی نداریم نفت ایران را در تأسیسات خود 
امتحان کنیم.

از طرف دیگر اویل پرایس نیز در گزارشــی 
نوشــته که ایران از قبل آماده ســازی برای 
بازگشــت نفــت خام خــود بــه بازارهای 
بین المللــی را آغاز کرده اســت و مقامات 
شــرکت ملی نفت ایران به کره جنوبی سفر 

کرده اند تا در مورد معاملات مذاکره کنند.
نیز اعلام  خبرگزاری یونهاپ کــره جنوبی 
کرد در حالی کــه مذاکرات چندجانبه برای 
احیــای توافق هســته ای ۲015 ایران وارد 
مرحله نهایی می شــود، بانکداران ایرانی و 
مقامات شرکت ملی نفت ایران هم اکنون در 
کره جنوبی هستند تا با مقامات سئول دیدار 
و درباره مسائل اقتصادی معلق گفتگو کنند.
تا پیــش از تحریم ها، ایــران که چهارمین 
ذخایر بزرگ نفت جهان را دارد، تأمین کننده 

اصلی نفت کره جنوبی بود.
پــس از تحریم های آمریــکا و عدم صدور 
معافیت در ماه مه ســال ۲01۹، کره جنوبی 
خریــد نفت از ایران را متوقف و متعاقب آن 

واردات نفت از آمریکا را افزایش داد.
کره جنوبی یکی از بزرگترین خریداران نفت 
فوق ســبک ایران بود. ایــن اقدام در حالی 
صورت می گیرد که دولت ایران گفته است 
برای دستیابی به یک توافق هسته ای خوب 
در مذاکرات وین عجله دارد و یک دیپلمات 
ارشــد اتحادیه اروپا گفت که معتقد اســت 

توافق »در چشم انداز« است.
کره جنوبی هم قبــل از تحریم های آمریکا 
در ســال ۲018 بالغ بر 18.5 میلیون بشکه 
در مــاه از ایران وارد می کــرد. در حالی که 
بزرگترین خریداران نفت ایران از جمله کره 
به لطــف معافیت ها می توانســتند به خرید 
خود ادامه دهند، این خریدها تمدید نشــد و 
واردات در نیمه اول سال ۲01۹ متوقف شد.

هندوستان
هندی ها نیز دیگر کشــوری هستند که قرار 
اســت واردات نفت از ایران را شروع کنند، 
پس از کــره جنوبی این کشــور بزرگترین 

واردکننــده نفت از ایران تا قبل از تحریم ها 
بود.

چین
ایران بــا وجود تحریم های ســخت گیرانه 
آمریکا، صادرات نفت خــود را حفظ کرد و 
چین که بزرگترین مشتری نفت ایران است، 
مقصد بزرگ این صادرات بوده است. گمرک 
چین ماه گذشــته برای نخستین بار در یک 
ســال گذشــته آمار واردات نفت از ایران را 
منتشــر کرد و گفته ۴ میلیون بشکه نفت از 

ایران وارد کرده است.
میزان صــادرات روزانه نفت ایــران بعد از 

توافق
بر اساس گزارش رویترز، کلودیو گالیمبرتی، 
نایب رئیس ارشــد شرکت مشاوره »ریستاد 
انرژی« اظهار کرد: تنشــهای میان روسیه 
و اوکراین نوســان قیمتهــای نفت جهانی 
را افزایــش داده اســت اما اخبــار مثبت از 
مذاکرات هسته ای ایران و آمریکا، آسودگی 
خاطر مورد نیــاز برای بازار جهانی را فراهم 
کرد زیرا احتمال ورود عرضه جدید به بازار، 
کمبودی کــه دیده می شــود را تا حدودی 

کاهش می دهد.
اگرچه هنوز توافق قطعی نشــده اســت اما 
قیمتها تحت تأثیر اخبار پیشــرفت مذاکرات 
رو به کاهش گذاشــته اند و انتظار می رود به 
نتیجه رســیدن مذاکرات، بازگشت حداکثر 
۹00 هزار بشــکه در روز نفت بــه بازار تا 

دسامبر امسال را به دنبال داشته باشد.
از طــرف دیگــر تحلیلگران بانک ســیتی 
گروپ می گویند اگر توافقی در مورد برنامه 
هســته ای ایران حاصل شــود، این کشور 
می تواند بین آوریل تا می 500 هزار بشــکه 
در روز به عرضه جهانی نفت اضافه کند. به 
گفته لوئیز دیکسون، تحلیلگر انرژی، ایران 
می تواند تولید خود را به سرعت، در عرض ۴ 
تا ۶ ماه افزایش دهد و همچنین در صورت 
لغو تحریم هــا، مقادیر قابل توجهی نفت در 
انبارها بــرای عرضه در بازارهای بین المللی 

دارد.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رســمی . برابر رای شماره 1۴00۶030۶۲۷100313۴ 
هیات  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی  آقای مجید خســروی فرزند غلامرضا در ششــدانگ اعیان یک باب  منزل  به 
مساحت 188/۲ متر مربع پلاک  ۷۲ فرعی از ۷۶  اصلی بخش  ۹ واقع در  خواجه ربیع 
-  بهمن ۲۶   بین بشارت 1۲و1۴  اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه خانم 
کوچک  خریداری از مالک رسمی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شــد.ضمنا صدور ســند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف ۴۶3 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴00/11/1۶. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴00/1۲/1
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رســمی . برابر رای شماره 1۴00۶030۶۲۷1001358 
هیات  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای قربانعلی خســروی مشــیزی فرزند قلی  در ششــدانگ  یک قطعه زمین 
مزروعی به مســاحت 30000 متر مربع قســمتی از پلاک۴۶  اصلی بخش ۹  واقع در  
روستای پاوا خریداری از مالک رسمی  آقای حسین حاجی قاسمی  محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نخواهد شــد. م.الف۴۶5 تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴00/11/1۶. تاریخ انتشار نوبت دوم: 

1۴00/1۲/1
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

رسمی   سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  511/3هیات 
)11/41(

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/0۹/۲0 و برابر رای شماره 
1۴00۶030۶00500۹8۹1 مــورخ 1۴00/11/۲۶ هیــات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای علی بیات ترک 
فرزند حسن نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان   به مساحت ۹1/۴۶  متر مربع از پلاک 
شماره 108 فرعی از ۲3۲  اصلی  واقع در  اراضی نجف آباد   بخش ۲ حوزه ثبت ملک 
نیشــابور خریداری از مالکین رسمی آقایان غلامعلی پیرایش و غلامحسین حلبی و خانم 
ایران حلبی محرز گردیده اســت..لذا بموجب مــاده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت 
به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و 
رســید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره 
ثبــت محل تحویــل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکــول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 
مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ 

انتشار نوبت اول 1۴00/1۲/01 تاریخ انتشار نوبت دوم 1۴00/1۲/1۶   م الف ۹۹3
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

در حالی از هفته جاری جلسات 

علنی مجلس برای بررسی جزییات 

بودجه 14۰1 آغاز می شود که در آن 

خبری از مهمترین تصمیم اقتصادی 

دولت یعنی حذف ارز ترجیحی نیست؛ 

اما چرا کمیسیون تلفیق با استمرار 

پرداخت ارز 42۰۰ تومانی در سال 

آینده موافقت کرد؟
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۲تنازمدیراندادگستریکرمانشاه
دستگیرشدند

اســتان  انقلاب  و  عمومــی  دادســتان 
کرمانشاه از دســتگیری ۲ تن از مدیران 
دادگســتری توســط حفاظت اطلاعات 

دادگستری این استان خبر داد.
به گزارش خبرنگار ایرنا؛ »شهرام کرمی« 
روز گذشته  در جمع خبرنگاران با اعلام 
این خبــر اظهار کرد: با رصد و اشــراف 
اطلاعات  حفاظت  نیروهــای  اطلاعاتی 
دادگستری کل استان کرمانشاه ۲ تن از 

مدیران زیرمجموعه این دستگاه دستگیر شدند. 
وی ادامه داد: این ۲ تن به اتهام اختلاس و ارتشاء و با قرار تامین بازداشت شده اند.

دادستان کرمانشاه ضمن تشکر و قدردانی از هوشیاری نیروهای جان برکف حفاظت اطلاعات 
دادگستری استان، خاطرنشان کرد: رسیدگی به پرونده این ۲ تن به اتهام تخلف مالی سازمان 

یافته پس از طی مراحل قانونی مقدماتی بزودی آغاز خواهد شد.

نحوهبهرهمندیمددجویانکمیتهامداداز
قبوضآب،برقوگاز»رایگان«

مدیرکل کمیته امداد استان تهران گفت: 
مددجویان کمیته امداد استان تهران برای 
بهره مندی از معافیت پرداخت قبوض آب، 
برق و گاز شماره اشتراک کنتورهای خود 

را در سامانه سها ثبت کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی کمیته 
امداد، ســیدابوالفضل پرپنچی، مدیر کل 
کمیتــه امداد اســتان تهــران از رایگان 
شدن و تخفیف قبوض مددجویان تحت 

حمایت خبر داد و گفت: طرح رایگان شــدن یا تخفیف قبوض آب، برق و گاز ویژه مددجویان 
کمیته امداد اجرایی شد.

soha.emdad. وی افزود: مددجویان این نهاد می توانند با مراجعه به ســامانه سها به نشانی
ir کد اشــتراک قبــوض آب، برق و گاز خود را ثبت کنند تا از طــرح رایگان پرداخت قبوض 

بهره مند شوند.
  پرپنچی بیان کرد: همچنین این خانوارها می توانند کدهای اشــتراک را به دفاتر پیشــخوان 

خدمات دولت ارائه دهند تا در سامانه سها ثبت شود.

اعلامنتایجآزمونجامعمشمولانقانون
تعیینتکلیفآموزشوپرورش

درهفتهاولاسفند
ارزیابی و  سرپرســت معاونت نظــارت، 
تضمیــن کیفیت دانشــگاه فرهنگیان از 
برگزاری آزمون جامع پایانی ویژه ســری 
چهــارم نیروهای مشــمول قانون تعیین 
تکلیــف وزارت آموزش و پرورش و افراد 
جامانده از ســنوات قبل خبر داد و گفت: 
نتایج آزمون هفته نخســت اسفند ماه از 

طریق سامانه مروارید اعلام می شود.
به گزارش صبح امــروز، ایوب ابراهیمی 

ضمن اعلام این خبر گفت: این آزمون روز گذشــته، ۲۹ بهمن ماه با حضور 13 هزار و ۷55 
شــرکت کننده به مدت ۹0 دقیقه از ساعت 10:00 الی 11:30  صبح به صورت آنلاین برگزار 

شد.
وی افزود: سوالات آزمون  در ۲3 رشته مختلف در قالب دفترچه  های مجزا، شامل ۴0 سوال 

چهارگزینه  ای و سوال  های عملکردی سناریو محور طراحی شده بود.
سرپرســت معاونت نظارت، ارزیابی و تضمین کیفیت دانشــگاه فرهنگیــان  ادامه داد: همه 
مشــمولان شرکت کننده در آزمون  های جامع سنوات گذشــته )از سال 13۹5( که موفق به 
کســب حد نصاب نمره لازم برای دریافت گواهی صلاحیت حرفه  ای معلمی نشده بودند، به 
منظور تبدیل وضعیت و اســتخدام در وزارت آموزش و پرورش بــه عنوان آزمون جبرانی در 

آزمون برگزار شده امروز شرکت کردند.
به گزارش روابط عمومی دانشــگاه فرهنگیان، ابراهیمی همچنین اعلام کرد که نتایج آزمون 
هفته اول اســفندماه 1۴00 از طریق ســامانه مروارید اعلام خواهد شد، شرکت کنندگان در 

آزمون می توانند در زمان اعلام شده با ورود به این سامانه نتایج آزمون را دریافت کنند.

باغوحشهایکشورارزیابیورتبهبندی
میشوند

سرپرست دفتر حفاظت و مدیریت حیات 
وحش سازمان محیط زیست گفت: برای 
زیســتی  محیط  اســتانداردهای  ارتقای 
مجموعه هــای نگهــداری و مراقبت از 
حیات وحش کشور، برنامه ریزی شده و 
باغ وحش هــا در آینده نزدیک ممیزی و 

رتبه بندی می شوند.
به گــزارش ایرنا، رضا فرجی در بازدید از 
افزود:  قزوین،  باراجیــن  دهکده طبیعت 

پتانســیل ها و ظرفیت های خوبی در دهکده طبیعت قزوین ایجاد شده ولی باید مدیران این 
مجموعه، ضوابط و دســتورالعمل های محیط زیستی ناظر بر فعالیت باغ وحش ها را به طور 

کامل و دقیق رعایت کنند.
در ادامه این بازدید، زیرساخت های دهکده طبیعت باراجین قزوین، طرح های در دست اجرا، 
وضعیت نگهداری و مراقبت از گونه های جانوری وحشــی مورد بازدید و بررسی قرار گرفت و 

مسائل و مشکلات مجموعه باغ وحش باراجین از نزدیک بررسی شد.
در این بازدید، حسن اکبری معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان محیط زیست، 
مهران شــنتیائی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان و تعدادی از مدیران اداره کل حفاظت 

محیط زیست استان نیز حضور داشتند.
دهکده طبیعت قزوین واقع در هشت کیلومتری شمال این شهر که با هدف توسعه گردشگری 
و ایجاد یک ســایت آموزشی و تحقیقاتی در زمینه حیات وحش از سوی شهرداری قزوین راه 
اندازی شــده، یکی از زیست بوم های نمونه کشــور به شمار می رود و در سال  های اخیر به 
عنوان یکی از جاذبه های گردشگری منحصر به فرد ایران معرفی شده بود و از تفرجگاه های 

مهم کشور محسوب می شود.
در هفته های اخیر تلف شــدن یک توله شیر در اثر حمله شیری دیگر و همچنین تلف شدن 
یک گوزن در دهکده طبیعت بوســتان ملی باراجین قزوین خبرســاز شده که برخی رسانه ها 
مداخلات غیرکارشناســی در امور دهکده طبیعت و تحولات مدیریتی را از جمله دلایل بروز 
این اتفاقات دانســته و در ادامه دوســتداران حیات وحش نیز نسبت به تکرار این حوادث ابراز 

نگرانی کردند.
در حال حاضر بالغ بر ۶00 نوع از ۷8 گونه جانوری وحشــی از پستانداران، پرندگان، خزندگان 

و دوزیستان و ماهی ها در این مجموعه نگهداری می شوند.

خبر

در گفت و گو با پژوشگر تحولات جمعیت ایران و جهان مطرح شد:

سونامی سالمندی ابر چالش آینده ایران
امروز حدود 10.5 درصد جمعیت کشور ما را 
ســالمندان بالای ۶0 سال تشکیل می دهند. 
اما تا ۲5 ســال آینده ایــن رقم به حدود 30 
درصد جمعیت کل خواهد رســید؛ یعنی اگر 
امروز از هر 10 ایرانی، یک نفر سالمند بالای 
۶0 سال اســت در ســه دهه آینده از هر 3 

ایرانی، یک نفر بالای ۶0 سال خواهد بود.
دهه شــصت ســال های ســخت رویارویی 
مردم بــا جنگ و مشــکلات اقتصادی بود. 
در آن روزهای ســخت و پراســترس جنگ 
که هرلحظه نگرانی از شــنیدن صدای آژیر 
خطر و حمله هوایی و رفتن به پناهگاه وجود 
داشت، طبیعتاً باید با کاهش زاد و ولد همراه 
می شــد اما این طور نبود. در طول آن سال ها 
نــرخ زاد و ولد افزایش پیــدا کرد به طوری 
که صاحب نظران با توجه به کمبود امکانات 
رفاهی بــرای این نرخ جمعیت تــازه متولد 
شــده، با نزدیک شــدن به دهه ۷0  کم کم 
سیاســت های کنترل جمعیتی را  وارد میدان 

کردند.
همه ما شعار »فرزند کمتر، زندگی بهتر« را به 
خاطر داریم؛ شعاری که رفته رفته در تار و پود 
فرهنگ عامه نفوذ کرد و نرخ باروری را تا دو 
دهه بعد به کمترین میزان ممکن تقلیل داد. 
اکنون چهره جمعیتی کشــور تغییر معناداری 
پیدا کرده اســت و ادامه پیدا کردن این روند 
در آینده نه چندان دور مشکلات و پیامدهای 
زیادی را با خود به همراه خواهد داشت. برای 
بررســی ابعاد بحران رشد جمعیت با» صالح 
قاسمی«، پژوشگر تحولات جمعیت ایران و 

جهان به گفت وگو پرداختیم.
با توجه به جمعیت 85 میلیونی کشور 
باز هم می گوییــم با بحران جمعیت 
روبرو هستیم؛ آیا مسئله ما از بحران 

جمعیت، صرفا مسئله کمیت است؟
موضــوع جمعیت یک موضوعی اســت که 
دانســتن عدد کل برای همیشــه تاریخ یک 
کشــور کفایــت نمی کند مثــلًا اینکه امروز 
بگوییم جمعیت 100 میلیونی مطلوب ماست، 
اصلًا این حرف علمی نیســت؛ چه بسا ما در 
50 سال آینده افق جمعیت مطلوبمان جمعیت 
۲00 میلیونی باشد لذا بر اساس شرایطی که 
وجود دارد ما می توانیــم تصمیم بگیریم. به 
عقیده بیش از 8 دانشــمند نوبلیست اقتصاد 
جهان، نرخ رشد همیشه باید مثبت باشد چون 
نرخ رشد وقتی منفی می شود ساختار جمعیت 
به سمت سالخوردگی پیش می رود. کشوری 
که به سمت سالخوردگی و سالمندی جمعیت 
مبتلا می شــود حتماً از گردانه رشد و توسعه 
و فعالیت های اقتصادی در دنیا عقب خواهد 
ماند. امــروز جمعیت کل کشــور حدود 85 

میلیون نفر اســت اما دانســتن جمعیت کل 
کشــور برای قضاوت در مورد جمعیت کافی 
نیســت؛ علتش این اســت که برای دانستن 
نامطلوب بودن تحولات جمعیتی  یا  مطلوب 
ما عــلاوه بر جمعیت کل، نیازمند دانســتن 

شاخص هایی از جمعیت شناسی هستیم.
در این شــاخص ها چه موضوعاتی 
مطرح اســت که ضرورت بازنگری 
در شعار فرزند کمتر، زندگی بهتر را 

ایجاد می کند؟
یکی از شــاخص های اصلــی جمعیتی، نرخ 
رشــد جمعیت)تغییر سالانه رشــد جمعیت( 
است. شاخص نرخ رشد جمعیت سال ۶5 3.۹ 
درصد بود، سال ۹5 1.۲ درصد شد، سال ۹8 
برای نخستین بار در تاریخ ایران به زیر یک 
درصد رسید و سال ۹۹ نرخ رشد جمعیتی به 
۷ درصد کاهش یافت. همچنان متصور است 
که حوالی سال 1۴15 تا 1۴۲0 نرخ رشد صفر 
درصد را در کشــور تجربه کنیم و بعد از آن 
نرخ رشــد منفی )کاهش جمعیت کل( داشته 
باشــیم که این روند بسیار نگران کننده است 
زیرا پایدار و مثبت نبودن تغییرات نرخ رشــد 
جمعیتی، تأمین کننده آینده اقتصادی و رشد 

و توسعه یک کشور نخواهد بود.
شاخص دوم، نرخ باروری است یعنی میانگین 
تعداد فرزندانی که یک خانم به دنیا می آورد. 
نرخ باروری در ســال ۶5 حــدود ۶ فرزند به 
ازای هــر زن بوده، در ســال ۹5 ،۲ فرزند و 
امروز میانگین کل کشــور 1.۶فرزند به ازای 
هر زن است. کلان شــهرهایی مثل تهران، 
اصفهان و شــیراز حــدود 1.5 فرزند به ازای 
هر زن و استان هایی مثل گیلان و مازندران 
حدود 1.۲ فرزنــد را تجربه می کنند که این 
میــزان پایین ترین نرخ باروری اســتان های 
کشور اســت. با این روند ایران، پایین ترین 
نرخ باروری دنیای اسلام را دارد و رکورددار 
شــدن حداقلی نرخ بــاروری در ایران یکی 
شــاخص های  نگران کننده ترین  همــان  از 

جمعیت شناسی است.
بحران  از  یکی  سالخوردگی جمعیت 
هایی اســت که می تواند هر جامعه 
ای را از مدار صنعت و تولید و پیشرو 
بودن دور کند. اکنون وضعیت کشور 
این زمینه به چه صورت اســت  در 
و چه چشــم اندازی برای آینده آن 

ترسیم می شود؟
به هر حال یکی از مهم ترین شــاخص های 
مطالعه جمعیت اندازه گیری نرخ سالمندی در 
آن  اســت. امروز حدود 10.5 درصد جمعیت 
کشــور ما، ســالمند بالای ۶0 سال است اما 
تا ۲5 الی 30 ســال آینده این رقم به حدود 

30 درصد جمعیت کل خواهد رســید؛ یعنی 
اگر امروز از هر 10 ایرانی، یک نفر ســالمند 
بالای ۶0 سال است در سه دهه آینده از هر 
3 ایرانی، یک نفر بالای ۶0 سال خواهد بود 
و آن دو نفر دیگر میانگین ســنی بالا )حدود 

۴0 سال( خواهند داشت.
ســالخوردگی جمعیــت کــه از آن با عنوان 
ســونامی ســالمندی یاد می کنیم، بسیاری 
از ســاختارهای کشــور از جمله ساختارهای 
اقتصــادی، اجتماعی، خانوادگــی، امنیتی را 
بر هم خواهــد ریخت؛ با ایــن روند نیروی 
کارجــوان  کاهش چشــمگیری پیدا خواهد 
بازنشستگی  از صندوق های  بســیاری  کرد، 
به شدت دچار مشــکل و حتی ورشکستگی 
خواهند شــد و ما نیازمند نیروی کار خارجی 
افزایش ســن  با  خواهیم شــد. همچنیــن 
سالمندی در کشــور ما با انقلاب خانواده در 
ایران مواجه خواهیم شــد و مشکلات بسیار 
زیادی را در حوزه خانواده و مسائل اجتماعی 
تجربه خواهیم کرد. ابَر چالش آینده کشور ما 

حتماً همین سونامی سالمندی است.
کاهش نرخ زاد و ولد در دهه گذشته 
چه تغییرات محسوسی داشته است؟
 شاخص چهارم، شاخص تولد است. متأسفانه 
ما طی 5 ســال )از ســال ۹۴ تا ۹۹( بیش از 
نیم میلیون تولد را از دســت داده ایم؛ یعنی در 
ســال ۹۴ یک میلیون و پانصد و هفتاد هزار 
تولــد داشــتیم که این رقم در ســال ۹۹ به 
حدود یک میلیون و هفتاد هزار تولد رســیده 
است. در واقع، طی بازه زمانی 5 ساله شاهد 
کاهش نیــم میلیونی تولدهــا بوده ایم. همه 
این شــاخص ها بیانگر این است که روند ما 
روند پایداری نیســت و در همه شــاخص ها 
رکودهای حداقلی را ثبــت کرده ایم که این 
امر کشــور را دچار مشــکلات بسیار زیادی 

خواهد کرد.
رشد جمعیت در بعضی از کشورهای 
و  فرانسه  آلمان  مثل  توســعه یافته 
ایتالیا هم نرخ پایینی دارد؛ آیا بحران 
جمعیتی برای این کشورها به اندازه 

ایران چالش برانگیز خواهد بود؟
ببینیــد تفاوتی که وجود دارد این اســت که 
کشورهای توسعه یافته غربی از نظر جمعیت 
و فرصــت اقتصادی که مــا از آن با عنوان 
پنجــره جمعیت یاد می کنیــم، حداکثر بهره 
را بردند و به رشــد و توسعه اقتصادی دست 
یافتند و بعد از آن شــاخص های جمعیتشان 
کاهــش پیدا کرد، اما ما در کشــورمان قبل 
از اینکه رشــد و توســعه مدرنیزاســیون و 
پیشرفت اقتصادی را تجربه کنیم شاهد افت 
شــاخص های جمعیتی بودیم که این مسئله 

آســیب ها را مضاعف می کند و این گزاره که 
کشورهای غربی با کنترل جمعیت به رشد و 
توسعه دست یافتن را مطلقاً رد می کند؛ اتفاقاً 
این کشورها زمانی رشــد و توسعه را تجربه 
کردند کــه متکی به نیروی جــوان بودند و 
الآن هم بســیاری از برنامه ریزی هایشان در 
حوزه پیشرفت اقتصادی روی جمعیت جوان 

کشورشان و یا جمعیت جوان مهاجر است.
فرزند  نرخ  ها  پیمایش  آخرین  طبق 
خواهی در ایــران چندان هم نگران 
کننده نبوده است. در واقع بسیاری از 
بیشتر  و  فرزند   3 خانواده ها خواهان 
بوده اند. موانــع اقتصادی مهم ترین 
عامــل کاهــش نــرخ زاد و ولد در 
با این روند  خانواده ها بوده اســت. 
رو به رشد مشکلات معیشتی آیا می 
توان به افزایش نرخ باروری در سال 

های بعد امیدوار بود؟
بله امیدواری وجود دارد. تجربه کشــورهای 
جهانی نشان می دهد کشــورهایی که برای 
رفــع موانع اقتصــادی و تغییــر نگرش به 
و  سیاســی  راهبردهای  دارای  فرزنــداوری 
فرهنگی بودند، موفق به رشد جمعیت شدند. 
روســیه، دانمارک، ســنگاپور از این سیاست 
ها بهره بردند و اکنون شــاهد رشد جمعیت 
شان هســتند.حتماً با به کارگیری راهبردهای 
سیاســی و فرهنگی امید به پویایی جمعیت 
وجود دارد به ویــژه که در ایران، دیدگاه های 
ایدئولوژیک خیلی می تواند کمک کننده باشد. 
به هرحال خانــواده ایرانی یک خانواده فرزند 
خواه و فرزند دوست است. طبق آخرین آمار، 
میل فرزند خواهی ایرانی ها حدود ســه فرزند 
به ازای هر زن اســت اما متأسفانه میانگین 
کل، حدود 1.۶ فرزند اســت یعنی 1.۴ فرزند 
به دلیل موانع اقتصــادی و فرهنگی محقق 

نمی شود.
برخی معتقدند ما به دلیل مشــکلات 
کشور مثل بحران آب بحران جمعیتی 
نداریم و اصلًا جمعیت متوازن ایران 
همین جمعیت است؛ در مقابل برخی 
کارشناس ها می گویند ما ضمن اینکه 
باید این جمعیت را حفظ کنیم، برای 
افزایش نیــروی کار باید جمعیت را 
افزایش دهیم. کدام گزاره به واقعیت 

نزدیک است؟
 آمارهــای بین المللی و حتی آمارهای داخلی 
نشــان می دهد که مــا در مدیریت جمعیت 
منابع  فقدان  به هیچ وجه مشــکل  کشورمان 
نداریــم؛ مــا در منابعمان چــه منابع حیاتی 
و چه منابع زیســت محیطی مثــل آب، مواد 
معدنی و ســایر منابع، دچار مشــکل ســوء 

مدیریت هســتیم. به طور ویــژه در مورد آب 
یک پژوهــش مفصلی انجام دادم و آن را به 
اثبات مراکز علمی کشــور هم رساندم که ما 
در ایران فقر منابع آب شــیرین تجدید پذیر 
نداریــم و با همین منابــع آب موجود و تنها 
با 10 درصد صرفه جویی منابع آب شــیرین 
در حوزه کشاورزی، آب مورد نیاز برای بیش 
از 150 میلیــون نفر دیگر غیــر از جمعیت 
کنونی را در اختیار خواهیم داشــت؛ لذا بنده 
اکیداً می گویم به هیچ وجه ظرفیت زیســتی و 
مشــکل تأمین منابع برای جمعیت بیشتر در 

ایران وجود ندارد.
چرا تاکنون سیاســت های رســمی 
تأثیر کمی بر رشــد جمعیت داشته 

است؟
ما یک سیاست های کلی جمعیت داشتیم که 
در 30 اردیبهشــت 13۹3 ابلاغ شد و امروز 
۷ سال از آن می گذرد. این سیاست ها قانون 
نبوده بلکه یک ســند سیاســت کلان بوده 
اســت. این سیاســت ها نیازمند قانون و بعد 
تبدیل شــدن به آیین نامه و ضوابط و مقررات 
اجرایی شــدن دارد که در نظام برنامه ریزی 
کشور جاری شــود؛ لذا قانون جوانی جمعیت 
اولین قانونی اســت که مقرر شــده از سال 

1۴01 اجرایی شود.
به نظر شــما بســته های تشویقی 
می تواند  جمعیت  جوانــی  قانون  در 

تأثیرگذار باشد؟
حتماً قانون جوانی جمعیت می تواند مؤثر باشد 
و در ایــن زمینه امیدواری وجود دارد. قبل از 
قانون جوانی جمعیت هیچ قانونی که مصوب 
مجلس و لازم الاجرا باشــد، اصلًا نداشته ایم 
لــذا این اولیــن قانون مصــوب مجلس در 
حمایت از فرزندآوری اســت. مسئله، اجرا یا 
عدم اجرای این قانون اســت که گمان من 
این است که دولت ســیزدهم اراده ای قوی 
برای اجرای آن دارد، چنانچه بر اساس لایحه 
بودجه 1۴01، دولــت برای قانون حمایت از 
خانــواده و جوانی جمعیــت 1۲ هزار میلیارد 

تومان در نظر گرفته است.
این قانون قطعاً تأثیرگــذار خواهد بود چون 
هدف گــذاری ایــن قانون این اســت که 
را  فرزنــدآوری  اقتصادی  موانــع  مهم ترین 
رفع کند که البته برداشــتن موانع، به معنای 
افزایش نرخ بــاروری نخواهد بــود لذا باید 
در کنار قانون و مشــوق های اقتصادی، یک 
جریان رســانه ای و فرهنگــی برای اصلاح 
نگرش هــای عمومی، باورهــای اجتماعی و 
ســبک زندگی در موضوع فرزندآوری وجود 
داشته باشد. با مجموع این رویه ها انگیزه به 

فرزندآوری در این حوزه اتفاق خواهد افتاد.

مستندسازی اراضی دولتی از زمین خواری جلوگیری می کند تا ۱۰ سال آینده باید با ویروس کرونا زندگی کنیم
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: مستندسازی 
جامع  قانون  کامل  اجرای  و  دولتی  دستگاه های  اراضی 
حدنگار )کاداستر(، عامل مهمی برای جلوگیری از هرگونه 

دخل و تصرف و زمین خواری است.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، حسن بابایی در نشست 
و  مسکن  تامین  ملی  اقدام  طرح  اجرای  بررسی  مشترک 
صدور اسناد کاداستری سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
با رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی، همکاری ادارات کل 
راه و شهرسازی استان ها را در پیشبرد مستندسازی اراضی 
حدنگار  جامع  قانون  کامل  اجرای  و  دولتی  دستگاه های 
)کاداستر( کشور مهم دانست و افزود: مستندسازی و صدور 
اسناد کاداستری عاملی برای جلوگیری از هرگونه دخل و 

تصرف و زمین خواری است.
وی با اشاره به اینکه ایجاد کارگروه های مشترک و جلسات 
تخصصی با دستگاه های دیگر می تواند مستندسازی اراضی 
دولتی را تسریع کند، اظهارداشت: لازم است مدیران استانی 

نیز در این زمینه جدیت بیشتری داشته باشند.
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور خاطرنشان کرد: 
برگزاری جلسات مشترک برای اجرای هر چه بهتر قانون 
قانون  باشد،  تناقضی  توجه داشت هر جا هم  باید  و  است 

ارجحیت دارد.
بابایی با اشاره به بانک املاک و اراضی سازمان ثبت اسناد 

و املاک کشور گفت: در بانک املاک و اراضی اطلاعات 
جامعی از اراضی قابل دسترس است.

به  اشاره  با  راه و شهرسازی  وزیر  قاسمی  ادامه، رستم  در 
ماده ۶ قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن 
دستگاه های  همه  گفت:   138۷ اردیبهشت   ۲5 مصوب 
دولتی موظف هستند تا مستندات اراضی خود را در مهلت 

مقرر در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند.
در این نشست مقرر شد تفاهم نامه  همکاری های مشترک 

تنظیم و مبادله شود.

اوگـور شـاهین، یکـی از بنیان گذاران شـرکت بیون .ان.تک 
مدعـی شـد: تـا 10 سـال آینـده بایـد بـا ویـروس کرونـا 

کنیم. زندگـی 
بـه گزارش ایسـنا، در حالی  که شـرکت فایـزر- بیو.ان .تک 
هم اکنـون روی واکسـن مخصـوص سـویه امیکـرون کار 
می کنـد، »اوگـور شـاهین«، مدیـر و یکـی از بنیان گـذاران 
شـرکت بیو.ان .تـک بـا بیـان اینکه جهـان بـرای مقابله با 
انـواع بعـدیِ ویـروس کرونـا آماده تـر می شـود، گفـت: مـا 
بایـد بـه ایـن واقعیـت عـادت کنیم که تـا 10 سـال آینده، 

بایـد بـا این ویـروس زندگـی کنیم.
بـه رغـم اینکـه بـه نظـر می رسـید مـوارد سـویه امیکرون 
در اروپـا رو بـه کاهـش اسـت امـا شـاهین گفته اسـت که 
ایـن، آخریـن موج همـه گیری این ویـروس نخواهـد بود.
ویـروس  جدیـد  انـواع  آمـدن  وجـود  بـه  افـزود:  وی 
بـاز هـم جهـش  زیـرا ویـروس  اسـت،  »اجتناب ناپذیـر« 
می یابـد کـه به طـور بالقـوه منجـر بـه ترویـج سـویه های 

می شـود. جدیـد 
اوگـور شـاهین خاطـر نشـان کـرد: جهـان در حـال ورود 
بـه مرحلـه ای اسـت کـه درک بهتـری از نحـوه مقابلـه بـا 
ویـروس پیـدا کـرده اسـت. مـا همیشـه در حـال یادگیری 

بیشـتر هسـتیم و بهتـر آمـاده می شـویم.
ایـن شـرکت کـه در آلمان مسـتقر اسـت تا به  حـال بیش 

از یـک میلیارد دز واکسـن ویـروس کرونا فروخته اسـت و 
هم اکنـون نیـز در حـال  سـاخت واکسـن مخصوص سـویه 

امیکرون اسـت.
شـاهین  تایمـز«،  »اسـتریت  روزنامـه  گـزارش  بـه 
گفـت: انتظـار مـی رود اولیـن داده هـای آزمایشـی بـرای 
شـود. منتشـر  مـارس  مـاه  در  سفارشـی  واکسـن های 
ویروس کرونا از آغاز شـیوع آن در دسـامبر سـال ۲01۹ در 
چیـن تاکنـون بـه مـرگ بیش از پنـج میلیـون و 800 هزار 

نفـر در جهان منجر شـده اسـت.
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فصلجدید»عصرجدید«ازنیمهشعبان
پخشمیشود

سری جدید برنامه »عصر جدید« به تهیه کنندگی و اجرای احسان علیخانی از ۲۷ اسفندماه 
مصادف با نیمه شعبان روی آنتن شبکه سه خواهد رفت.

»مهدی بلوکات« قائم مقام شبکه سه سیما در همین زمینه گفت: به مدد الهی، سری جدید 
برنامه »عصر جدید« از عید نیمه شــعبان مصادف با ۲۷ اســفند ماه تا عید غدیر سال 1۴01 

روی آنتن شبکه سه خواهد رفت.
وی در ادامه بیان داشت: اجرای سری جدید برنامه عصر جدید مانند گذشته بر عهده احسان 
علیخانی خواهد بود و هم اکنون مراحل راســتی آزمایی شرکت کنندگان و پیش تولید برنامه 

در حال انجام است.
بلــوکات همچنین در خصوص ترکیب داوران ســری جدید برنامه عصر جدید گفت: احتمال 

تغییر ترکیب داوران وجود دارد که ان شاءالله اعلام خواهد شد.
به گزارش فارس، عصر جدید مســابقه تلویزیونی اســتعدادیابی اســت که با تهیه کنندگی و 
اجرای احســان علیخانی تا کنون در دو فصل ســاخته شده است. فصل اول آن از ۲۷ بهمن 
13۹۷ آغاز شــد و پخش فصل دوم این برنامه از ۶ اسفند 13۹8 آغاز و در ۲۹ اسفند 13۹۹ 

به پایان رسید.
داوران برنامه در فصل های اول و دوم امین حیایی، ســید بشــیر حسینی، آریا عظیمی نژاد و 

رویا نونهالی بودند.

»مینیونها«بهسینمابرمیگردند
قســمت چهارم از انیمیشن »منِ 
نفرت انگیز« تابستان سال ۲0۲۴ 

روی پرده نقره ای می رود.
اطلاع رســانی  پایگاه  به گزارش 
یونیورســال  اســتودیو  ورایتــی، 
پیکچرز و کمپانی انیمیشن سازی 
ایلومینیشن ضمن اعلام این خبر، 
3 ژوئیــه ســال ۲0۲۴ )13 تیــر 

1۴03( را به عنوان تاریخ دقیق اکران قسمت جدید از این انیمیشن محبوب تعیین کردند که 
روایتگر ماجراجویی های یک ابرشرور اصلاح شده و ارتش مینیون های اوست.

اســتیو کارل، کریســتین ویگ، پیر کافین، میراندا کازگرو و استیو کوگان برای صداپیشگی 
 Chris( فصــل جدید از این مجموعه انیمیشــن خانوادگی بازخواهند گشــت. کریــس رناد
Renaud( کــه دو قســمت اول مجموعه من نفرت انگیز را کارگردانی کرده بود، ســاخت 
قســمت چهارم را نیز برعهده خواهد گرفت و مایک وایت فیلمنامه آن را قلم می زند. کریس 

ملدانری )Chris Meledanri( ، موسس ایلومینیشن، نیز تهیه کننده این فیلم خواهد بود.
هنوز جزئیاتی درباره داســتان من نفرت انگیز ۴ اعلام نشــده است اما احتمالا در این فیلم 
بار دیگر شــاهد شیطنت های گورو، لوسی وایبد، مارگو، سیلاس رامزباتم و ارتش مینیون ها 

خواهیم بود.
اولین قســمت از مجموعه انیمیشنی من نفرت انگیز در سال ۲010 روی پرده سینماها رفت. 
این فیلم با وجود بودجه ۶۹ میلیون دلاری در گیشــه با اســتقبال خوبی مواجه شد و بیش از 
500 میلیون دلار فروش کرد. قســمت دوم از این انیمیشن در سال ۲013 اکران شد و ۹۷0 
میلیون و 800 هزار دلار فروخت تا جایی که لقب ســومین فیلم پرفروش ۲013 و ۴5امین 
فیلم پر فروش تاریخ ســینما جهان را از آن خود کرد. من نفرت انگیز 3 نیز در ســال ۲01۷ 
روی پرده ســینماها رفت و فروش آن به بیش از یک میلیارد دلار رســید که یک موفقیت 

تجاری بسیار بزرگ محسوب می شود. 
 

آغازاکراننوروزیاز۱۷اسفند
سخنگوی انجمن ســینماداران از 
احتمال آغاز اکران نوروزی از 1۷ 
اسفندماه و نیز وعده شورای صنفی 
اکران برای حمایــت از فیلم های 
پرمخاطــب در اکران عمومی خبر 

داد.
ســخنگوی  صابری  محمدرضــا 
با  گفتگو  در  انجمن ســینماداران 
مهر، درباره ایجاد شرایط و حمایت 
در  پرمخاطب  فیلم هــای  از  ویژه 
اکران نوروزی گفت: خوشــبختانه 
اتفاقــات خوبــی در بخش اکران 
فیلم ها رخ داده و فیلم های بســیار 
خوبی متقاضی اکران نوروزی سال 

1۴01 شــده اند. در واقع با مساعدت شــورای صنفی نمایش و شرایطی که فراهم شده سعی 
کرده ایم تا تهیه کنندگان راضی به اکران فیلم های خود شــوند. با اعلام شــرایط مورد نظر، 
نزدیــک به ۲1 فیلم برای اکران نوروزی اعلام آمادگــی کرده اند که هرکدام فیلم های قابل 

توجهی هستند.
وی ادامه داد: پیش از این بیانیه ای انجمن سینماداران منتشر کرده بود که براساس آن اعلام 
کرده بودیم که در صورت اکران برخی از فیلم ها، سینماداران به مشکلات جدی برمی خورند، 
اما خوشبختانه فیلم های بسیار خوبی که چه در جشنواره چهلم و چه در جشنواره سی و نهم 
بوده اند برای اکران نوروزی اعلام آمادگی کرده اند که از این جمله می توان به فیلم هایی چون 
»روز صفر«، »علف زار«، »مرد بازنده«، »ملاقات خصوصی« و »ســگ بند« اشاره کرد. با 
اعلام آمادگی چنین فیلم هایی انجمن ســینماداران نیز نسبت به اکران دلگرم شده و به کار 

خود ادامه می دهیم.
سخنگوی انجمن ســینماداران بیان کرد: با برگزاری جلسه فوق العاده شورای صنفی نمایش 
که روز دوشنبه دوم اسفندماه برگزار می شود، فیلم های اکران نوروزی اعلام می شود. انجمن 
ســینماداران نیز حمایت خــود از فیلم هایی که به مرحله اکران می رســند ادامه خواهد داد، 
همانطور که از فیلم هایی چون »دینامیت«، »گشــت ارشاد« و »قهرمان« حمایت کردیم. در 
واقع شــرایطی را فراهم می کنیم که دغدغــه و نگرانی صاحبان فیلم های خوب به خصوص 
در زمینه زمان اکران برطرف شود. این شرایط در شورای صنفی نمایش به تصویب رسیده و 

امیدواریم با مساعدت و کمک سازمان سینمایی این روند رو به جلو ادامه پیدا کند.
وی ادامه داد: یادآوری می کنم که طی ۲ سال گذشته سینماداران بدترین ضررها را متحمل 
شــدند و می توانم به جرأت بگویم که هیچ صنفی در هیچ صنعتی به اندازه سالن داران دچار 
آســیب نشدند. خوشــبختانه تولیدکنندگان ما در این مدت چندان دچار آسیب نشدند چرا که 
با ارائه آثار خود در پلتفرم ها توانســتند شــرایط مناســبی را برای خود فراهم کنند. متأسفانه 
سینماداران و پخش کنندگان در دوره شیوع کرونا به شدت آسیب دیدند که امیدوارم با اکران 

فیلم های خوب و پرمخاطب در نوروز 1۴01 شرایط بهتری فراهم شود.
سخنگوی انجمن سینماداران تاکید کرد: صاحبان فیلم ها می توانند در انتظار حمایت های ویژه 

شورای صنفی نمایش به خصوص برای فیلم های پرمخاطب باشند.
صابری در پایان گفت: با توجه به پیشــنهادهایی که به شــورا داده شــده است، اکران های 
نوروزی از 1۷ اســفندماه آغاز می شــود و فیلم های پرمخاطب که با استقبال مخاطب مواجه 

شوند از حمایت های ویژه برخوردار می شوند.

خبر

سی و هفتمین جشنواره موسیقی فجر به ایستگاه پایانی رسید

معرفی برندگان جایزه »باربد« 
اختتامیه سی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر 
عصر جمعه ـ ۲۹ بهمن ماه ـ با ســخنرانی 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.
در این مراســم محمدمهدی اســماعیلی در 
بخشــی از صحبت هایش با اشاره به تلاش 
های دست اندرکاران جشــنواره های هنری، 
تاکید کرد: »بی انصافی است که یک نقطه 
ضعــف را به همه بخش هــای این رویداد و 
دستاوردهای آن تسری بدهیم.« وزیر ارشاد 
درعیــن حال گفــت: »اگر فــردی خطایی 
مرتکب شود که توهین به سلوک ایمانی ما 
باشد برای ما محکوم است و اگر دل عزیزان 

آزرده شده است من عذرخواهی می کنم.«
به گزارش ایســنا، اختتامیه ســی وهفتمین 
جشــنواره موســیقی فجر عصر جمعه، ۲۹ 
بهمن در تالار وحدت پس از دو روز وقفه در 
روند برگزاری جشنواره با حضور محمدمهدی 
اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
محمود ســالاری معاون امــور هنری وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی، محمود اسلامی 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی، محمد اله یاری سرپرست 
دفتر موسیقی وزارت ارشاد و رئیس جشنواره 
، مهــدی افضلی مدیرعامــل بنیاد رودکی، 
حمیدرضا نوربخش مدیرعامل خانه موسیقی، 
محسن رجب پور رئیس صنف تهیه کنندگان 
موســیقی، اعضای شــورای سیاستگذاری، 
هیئــت انتخاب آثار و گروه هــای و داوران 
محمد  جشــنواره،  مختلــف  هــای  بخش 
ســریر، مجید انتظامی و همچنین جمعی از 
هنرمندان و اهالی موسیقی با رعایت پروتکل 
های بهداشــتی از ســاعت 18:30 در تالار 

وحدت برگزار شد.
محمدمهدی اســماعیلی، وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در مراســم اختتامیه سی و 
هفتمین جشــنواره موســیقی فجر گفت: از 
تمام عزیــزان اهالی هنر موســیقی که در 
برگزاری ســی وهفتمین جشــنواره موسیقی 
فجر در این شرایط دشوار کرونا نقش آفرینی 
کردند قدردانی می کنم. ما امسال آماده شده 
بودیم که جشــنواره های فجــر را با حضور 
حداکثری مخاطبان برگزار کنیم ولی ســویه 
جدید کرونا باعث شد تا این برنامه های طبق 
پیش بینی ها پیش نرود و در نهایت ما مجبور 
شــدیم با درصد کمتــری از مخاطبان این 

جشنواره ها را برگزار کنیم.
او بــا اعلام این که بیــش از 1۷00 هنرمند 
در برپایی جشــنواره از ۹ استان و کشورهای 
خارجی حضور مؤثری داشتند، ادامه داد: این 
مســئله ظرفیت بالای موسیقی ایران زمین 
را نشــان می دهد. این مایه مباهات ما است 
که هنر موســیقی ایران آن قدر زبان گیرایی 
دارد که در تمام دنیــا مورد قبول و پذیرش 
علاقه مندان قرار می گیرد. ما به حضور اهالی 
موســیقی در حوزه ارتباطات بین المللی نیاز 

داریم.
اسماعیلی با قدردانی از پیشکسوتان موسیقی 
ایران، ســخنرانی خــود را ادامه داد و گفت:  
پیشکسوتان، گنجینه های بزرگ و چراغ راه 
موســیقی ما هســتند. من پیش از جشنواره 

در جلســات مختلف داوری به خدمت اساتید 
رسیدم و فکر می کنم حضور این اساتید برای 
ما مایه مباهات است. من به دکتر ریاحی که 
دبیری جشنواره را پذیرفتند و همه عزیزانی 
که زحمت کشــیدند ادای احترام می کنم. ما 

نیازمند تجارب این بزرگان هستیم.
در قسمت پایانی اختتامیه جشنواره موسیقی 
فجر، برگزیدگان جایزه باربد اعلام شدند که 
اسامی هنرمندان و آثار برگزیده به ترتیب زیر 

اعلام شده است:
اجرای موسیقی نواحی

نامزدهای دریافت جایزه: مهرداد اکبری با اثر 
»هفت خوان و تنبور«، شاهرخ پناهی فرد با 

پروژه »سبا«، مجید کلابی با اثر »تالش«
در این بخش دیپلم افتخار به مهرداد اکبری 
با اثر »هفت خوان و تنبور« رســید و جایزه 
باربــد را مجید کلابی با اثــر »تالش« تعلق 

گرفت.
آهنگسازی موسیقی معاصر ایرانی بی کلام

نامزدهای دریافت جایزه: آسو کهزاد با پروژه 
»پروتیــوا«، آرش هژیــر آزاد با اثــر »بازار 
وکیل«، پاشا هنجنی با اثر »غبار بی سوار«

در این بخش دیپلــم افتخار آرش هژیر آزاد 
برای آلبوم »بازار وکیل« ادا شد و جایزه باربد 
به آسو کهزادی برای آلبوم »پ روتیوا« تعلق 

گرفت.
آهنگسازی موسیقی معاصر ایرانی ارکسترال 

- با کلام
نامزدهای دریافت جایزه: بهنام ابوالقاســم با 
اثر »همیشــه لحظه باران«، امین همایی با 

اثر »کجا رفته ای«
در این بخش بهنام ابوالقاسم و امین همایی 
دیپلــم افتخــار گرفتنــد و جایــزه باربد به 

هنرمندی تعلق نگرفت.
خوانندگی موسیقی معاصر ایرانی - ارکسترال
نامزدهــای دریافــت جایــزه: پوریا اخواص 
برای آلبوم »همیشــه لحظه باران«، حسین 
علیشــاپور برای خوانندگــی در آلبوم »چله 

نشین«

در این بخش دیپلم افتخار برای آلبوم »چله 
نشین« به حسین علیشاپور اهدا شد و جایزه 
باربد به پوریا اخواص برای آلبوم »همیشــه 

لحظه بارانی« تعلق گرفت.
آهنگسازی کلاسیک غربی

نامزدهــای دریافت جایزه: امیرحســین الله 
دادی برای پروژه »آنهای من«، پویان جدید 
فــرد برای اثر »گُمار«، علی رادمان برای اثر 

»سیلک«، رضا والی برای پروژه »اشتیاق«
در این بخش دیپلــم افتخار به علی رادمان 
برای آلبوم »سیلک« اهدا شد و جایزه باربد 

به رضا والی برای آلبوم »اشتیاق« رسید.
وزیر ارشــاد: اگر فردی خطایی مرتکب شود 
که توهین به سلوک ایمانی ما باشد برای ما 

محکوم است
آهنگسازی موسیقی تلفیقی - بی کلام

نامزدهای دریافت جایزه: حسام اینانلو برای 
برای  پورگودرزی  »میان«، ســروش  پروژه 
پروژه »مسخ«، ســروش پور گودرزی برای 
پروژه »دایره«، رضا طریقت و یاشــار یاری 

برای پروژه »مسیر«
در این بخش دیپلم افتخار به حســام اینانلو 
برای آلبوم »میان« اهدا شــد اما هیچ اثری 
حائز شرایط دریافت جایزه باربد شناخته نشد.

اجرای موسیقی دستگاهی بی کلام
نامزدهــای دریافت جایزه: پــدرام جواد زاده 
بــرای پروژه »ما، صدا، ســنتور«، ســامان 
صادقیــان برای پــروژه »تــاروار«، محمد 
عشــقی و المیرا مردانه برای پروژه »سرو و 
تزرو«، آرمان مهدیه بــرای اثر »به موازات 

بی نهایت«
در این بخش دیپلم افتخار به محمد عشقی 
و المیرا مردانه برای پروژه »ســرو و تزرو« 
رسید؟ جایزه باربد را آرمان مهدیه برای آلبوم 

»به موازات بی نهایت« از آن خود کرد.
آهنگسازی موسیقی پاپ و تلفیقی - با کلام
نامزدهای دریافت جایزه: ارشاد رازانی برای 
آلبوم »بــاغ ارم«، گروه پالت بــرای پروژه 
النهار مبدا«، مهــدی صومعه برای  »نصف 

پــروژه »در خیال او«، امیــن همایی برای 
پروژه »قبل پاییز، بعدپاییز«

در این بخش دیپلم افتخــار به امیر همایی 
برای آلبوم »قبل پاییــز، بعد پاییز« و جایزه 
باربــد را گروه »پالت« بــرای آلبوم »نصف 

النهار مبدا« دریافت کرد.
وزیر ارشــاد: اگر فردی خطایی مرتکب شود 
که توهین به سلوک ایمانی ما باشد برای ما 

محکوم است
خوانندگی موسیقی پاپ و تلفیقی

نامزدهــای دریافت جایــزه: مهدی صومعه 
برای خوانندگــی »در خیــال او«، »مهدیا 
علیــزاده برای خوانندگی »بــاغ ارم«، بهزاد 
عمرانی بــرای خوانندگی »احتمالا قهرمانی 
در کار نیست«، امید نعمتی برای خوانندگی 

»نصف النهار مبدا«
در این بخش دیپلم افتخار به بهزاد عمرانی 
برای آلبوم »احتمالًا قهرمانی در کار نیست« 
رسید و جایزه باربد به امید نعمتی برای آلبوم 

»نصف النهارمبدا« اهدا شد.
آهنگسازی موسیقی دستگاهی - با کلام

نامزدهــای دریافت جایــزه: مهدی حاجی 
قاســمی بــرای پــروژه »کوچــه دلگیر تو 
شد«، امیر شــریفی برای پروژه »شرح این 
هجران«، محمد علی نجف پور برای پروژه 
»شــب چــراغ«، توحید وحید بــرای پروژه 

»آستان عشق«
در این بخش دیپلم افتخار به مهدی حاجی 
قاســمی برای آلبوم »کوچه دلگیر تو شد« 
رســید و جایزه باربد به امیر شــریفی برای 

پروژه »شرح این هجران« از آن خود کرد.
وزیر ارشــاد: اگر فردی خطایی مرتکب شود 
که توهین به سلوک ایمانی ما باشد برای ما 

محکوم است
خوانندگی موسیقی دستگاهی

نامزدهای دریافت جایزه: مهدی امامی برای 
خوانندگی اثر »شــرح این هجران«، ســید 
محسن حســینی برای اثر »در دور دست«، 
مجتبی عســگری بــرای پروژه »بوســتان 

ســعدی«، علی مومنیان برای پروژه »کوچه 
دلگیر شد«

در ایــن بخش دیپلم افتخار به مهدی امامی 
برای آلبوم »شــرح این هجران« رســید و 
جایزه باربد را مجتبی عســگری برای آلبوم 

»بوستان سعدی« از آن خود کرد.
اجرای موسیقی پاپ - بی کلام

نامزدهــای دریافت جایــزه: مصطفی بیاتی 
برای اثر »ماه یکشنبه من«، الیاس دژاهنگ 

و مجید عیدانی اصل برای پروژه »رنج«
در این بخش دیپلم افتخار به مصطفی بیاتی 
برای اثر »ماه یکشــنبه من« رسید و جایزه 
باربد را الیاس دژاهنگ و مجید عیدانی اصل 

برای پروژه »رنج« از آن خود کردند.
اجرای موسیقی کلاسیک

در ایــن بخش جایزه باربد به مهرداد غلامی 
برای آلبوم »قطعاتی برای فلوت« اهدا شد.

بهترین ناشر
با  نامزدهای دریافت جایزه: نشــر »جوان« 
مدیریت نیما جوان، نشر »ماهور« با مدیریت 
سید محمد موســوی، نشر »نسیم مهر آوا« 
بــا مدیریت محمد غلامی، نشــر »نوفه« با 

مدیریت معین فرزاد
در این بخش ضمن تقدیر از نشــر »ماهور« 
دیپلــم افتخــار به نیمــا جوان مدیر نشــر 
»موســیقی جوان« اهدا شد و جایزه باربد را 
معین فرزاد مدیر نشر »نوفه« از آن خود کرد.
راپســودی ایرانی برای سازســولو و ارکستر 

سمفونیک
نامزدهــای دریافت جایزه: فرید اســماعیلی 
ابهری، محســن جوزی، عارف شــاهد نواز، 

پوریا لاچینی
در این بخش دیپلم افتخار به فرید اسماعیلی 
ابهری اهدا شد و جایزه باربد را پوریا لاچینی 

از آن خود کرد.
همچنین برندگان جایزه موســیقی و رسانه 
اعلام شد که لیســت برندگان این جایزه به 

شرح زیر است: 
–  قالب گفتگو )مطبوعات(: ســارا حیدرنژاد 
از روزنامه شــرق؛ با عنوان: »دردا که جز به 

مرگ نسنجند قدر مرد( 
–  قالب گفتگو )خبرگزاری(: علیرضا سعیدی 
از خبرگزاری مهر؛ با عنوان: »نوستالژی گروه 

سرود احیا می شود؟«
–  قالب گزارش )مطبوعات(:  نیره خادمی از 

پیام ما؛ »دغدغه های سبز خجوی نی نواز«
–  قالــب گــزارش )خبرگــزاری(: علیرضا 
ســعیدی از مهر؛ با عنوان »خاموشی چراغ 

کنسرت ها دو ساله می شود؟«
–  قالب یادداشت )مطبوعات(: پیمان طالبی 
از جام جم؛ »بگذار تا مقابل روی تو بگذریم«
–  قالــب یادداشــت )خبرگــزاری(: کامیار 

صلواتی از نویز؛ »مسلک معاصریت«
–  رســانه های شنیداری: ســحر طاعتی از 

عصر ایران؛ »نوای ماندگار«
سی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر همزمان 
و در گرامیداشــت ســالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی ایران از تاریخ ۲۲ تا ۲۶ بهمن  ماه 
1۴00 به دبیری حسن ریاحی در بخش های 
رقابتی )جایزه باربد( و غیررقابتی برگزار شد.

بازیگرانی که حضور در سریال های نمایش خانگی سکوی پرتابشان شد

ستاره هایی
 از دل پلتفرم

در ســال های اخیر پخش ســریال در شبکه 
نمایش خانگی مورد توجه مخاطبان بسیاری 
قرار گرفته و همین امر سکویی برای پرتاب 
بازیگران این آثار فراهم کرده است تا شاهد 
چهره شدن بازیگرانی باشیم که پیش از این 

برای عموم کمتر شناخته شده بودند.
دو پلتفــرم اصلی شــبکه نمایــش خانگی 
ایران چند ســالی اســت که ترجیح داده اند، 
اقدام به ســاخت ســریال های اختصاصی 
کننــد. ســریال هایی که بعضا مــورد توجه 
خــاص مخاطبان هم قرار گرفته اســت. در 
این میان طبیعی اســت که برخی بازیگران 
جدیــدی کــه پیش تــر در قاب ســینما و 
تلویزیــون دیده نشــده بودند هــم در کنار 
 لیست اسامی بازیگران نام آشنا و مطرح قرار 

بگیرند.
بازیگرانــی که بازی برخــی از آنها از طریق 
همین نمایش خانگی به قدری به چشم آمد 
که راهشان برای رفتن به سینما و راه یافتن 
به جعبه جادویی هموار شده است؛ در طرف 
دیگر ماجرا نیز بازیگرانی هستند که هر چند 
حضور در نمایش خانگی اولین تجربه کاری 
شــان به شــمار نمی رود، اما بازی در این 
سریال ها باعث شد تا نام آنها برای مخاطبان 

عام مطرح شود.
 در ایــن گزارش به معرفــی برخی از مطرح 

ترین بازیگران نمایش خانگی پرداخته ایم. 

بانیپال شومون
شــومون را هر چند اهالی سینما با فیلم های 
ســینمایی خجالت نکش و تنگــه ابوقریب 
شــناخته اند، ولی او ســالها پیش از این آثار 
ســینمایی در تئاتر فعالیت کــرده و خوش 
درخشیده بود. بازیگری که در صحنه نمایش 
عموماً نقش های فانتزی و بعضاً ســوررئال 
بازی می کرد و توانسته بود جوایز ویژه ای را 

هم برای چند تئاتر به دست آورد.
شومون اما با آثار سینمایی اش در میان اهالی 
سینما بیشتر شناخته شد و این آغاز مسیری 
بود که بعد از این آثار با سریال کرگدن ادامه 
پیدا کرد. شــومون البته در ســریال شهرزاد 
هم حضور داشت ولی در نقش آفرینی های 
اخیرش در شبکه نمایش خانگی مانند سریال 
کرگدن و خاتون بیشــتر به چشم آمد و بعد 
هم با نوار زرد، نخســتین سریال تلویزیونی 

اش را تجربه کرد.
شــومون نقش ســرگرد کیهان را بازی می 
کند که در ســری اول این سریال امیر آقایی 
آن را بــازی کرده بود. شــومون حالا با این 
نقش، نخســتین تجربه جدی تلویزیونی اش 
را با یک کاراکتر کارآگاه و اتمسفری پلیسی 
حادثــه ای تجربــه کــرد و در مدت پخش 
ســریال تا کنون هم توانسته از چالش تغییر 
بازیگر نقش اول این سریال از سری قبل تا 
ایــن فصل به خوبی برآید و نظرات مثبتی را 

در این نقش آفرینی کسب کند. 
پردیس پور عابدینی

پردیس پور عابدینی هم که برای اولین بار در 
سریال آقازاده جلوی دوربین حامد عنقا رفت 
از دیگر بازیگرانی است که بستر معرفی اش 
به مخاطب از طریق شــبکه نمایش خانگی 
بــود. بازیگری که در آخرین ســال دهه ۷0 
به دنیا آمده به گفته خودش تماشــای فیلم 
ســینمایی هامون باعث شد تا احساس کند 

عاشق بازیگری است.
ســال ۹۷ بــود که حضــور در کلاس های 
بازیگــری مســعود کیمیایی باعث شــد تا 
مسیرش به تئاتر بیفتد و مانند دیگر بازیگران 
از ایــن طریق نیز وارد عرصه نمایش خانگی 
شــد. آقــازاده البتــه نقطه عطــف کارنامه 
پورعابدینــی و جایی بود که او به اهالی هنر 
معرفی شــد. حضوری که البته موفقیت آمیز 
هم بود و توانســت از پردیــس پورعابدینی 
شــمایل یک جــوان پراســتعداد در دنیای 

بازیگری را تثبیت کند.
پورعابدینــی البته در ادامه و در نخســتین 
حضور رســمی اش در ســینما، امسال و در 
جشــنواره چهلم با دو فیلم بی مادر و خائن 
کشــی حضور یافت، حضوری کــه هرچند 
منجر بــه دریافت جایزه نشــد، ولی به هر 
حال مسیرش را برای ادامه فعالیت در سینما 
هموارتر کرد. پورعابدینی هم از آن بازیگرانی 

است که از شــبکه نمایش خانگی کار جدی 
خود را شروع کرد و احتمالا در سال های آتی 
نام او را در ســینما و شــبکه نمایش خانگی 

بیشتر خواهیم شنید.
فرشته حسینی 

فرشته حســینی نیز از دیگر بازیگرانی است 
کــه هر چند حضور در نمایــش خانگی تنها 
تجربه اش نبود؛ اما به جرات می توان گفت 
حضورش در ســریال قورباغه هومن سیدی 
باعث شد تا به معنی واقعی کلمه دیده شود. 
او که از پــدر و مادری افغانســتانی تبار در 
تهران به دنیا آمده، البته جزء بازیگرانی است 
که در تلویزیون حضور نداشته و حضورش در 
ســریال ها، محدود به شبکه نمایش خانگی 
بوده و این حضــور در تلویزیون هنوز اتفاق 

نیافتاده است.
این بازیگر نیز تنها ۹ ســال داشت که پایش 
به تئاتر باز شــد و اولین تجربه حضور جدی 
اش مقابل دوربین به ســال ۹5 و فیلم رفتن 
برمی گــردد. بعد از آن نیــز در آثاری چون 
یلدا، ســونامی، هفت و نیم بازی کرده است. 
اما حضور او در ســریال قورباغه نقطه عطف 
حضورش در دنیای ســینما و شبکه نمایش 

خانگی بود.
مســیری که بعــد از ســریال قورباغه که با 
رضایت مخاطبان خاص خودش همراه بود، 
در ســینما ادامه پیدا کرد تا حســینی در این 

دوره از جشــنواره فیلم فجر با فیلم سینمایی 
دسته دختران حاضر باشد. فیلمی که توانست 
دیپلــم افتخار بهترین بازیگــر نقش مکمل 
زن جشــنواره فجر چهلم را نیز برای فرشته 
حســینی به ارمغــان آورد. حســینی حالا با 
اعتماد به نفس بیشتری حضورش در سینما 

را ادامه خواهد داد. 
آرمان درویش

آرمان درویــش نیز که عمومــا مخاطب او 
را  بــا ملکه گدایــان می شناســد، از دیگر 
بازیگرانی اســت که نمایــش خانگی باعث 
معرفی اش شــد. بازیگری که چند از ســال 
۹۴ در عرصه بازیگری و ســینما حضور پیدا 
کرد، اما اگر بگوییم پیش از حضور در سریال 
حسین سهیلی زاده، برای مخاطبان شناخته 
شــده نبود، گزافه نگفته ایم. درویش که در 
ســال ۶۶ به دنیا آمده، جزء فارغ التحصیلان 
دانشگاه ســوره در رشته کارگردانی و ادبیات 

نمایشی است.
بازیگــری که اولین تجربــه اش را در فیلم 
چهارشــنبه رقم زد و بعــد از آن نیز در 11 
فیلم بازی کرد که  ۷ فیلم هنوز اکران نشده 
است. شاید همین عدم اکران ها باعث شد تا 
درویش آنطور که باید به چشــم عامه مردم 
نیاید. قطعا قرار است چنین بازیگری در آینده 
نیز بیش از پیش جلــوی دوربین کارگردان 

های  مختلف حاضر شود.
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تجمعتعدادیازدستفروشاندرمیدان
شهدامشهد

 روز گذشته تعدادی از دستفروشان در میدان شهدا 
مشــهد تجمع کردند که شهرداری مشهد اعلام 
کرد این دستفروشــان مربوط به بازار دانش بوده 
اند. به گزارش صبح امروز به نقل از شــهرداری 
مشــهد »سیدمحســن موسوی پارســا« معاون 
ســاماندهی مشاغل رســمی و بهداشت محیط 
سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فراورده های 
کشاورزی شهرداری مشهد در این رابطه، گفت: 

حدود 15 سال است که ۷5 فروشنده در بازار دانش مشهد مشغول به کسب و کار هستند و همین 
انحصار باعث اعتراض هزاران فروشنده  دیگر شده است.وی ادامه داد: با توجه به امضای طومار 
هزار نفر از کســبه مشهد برای فروش در این بازار تصمیم گرفتیم فضا را از وضعیت انحصاری 
خارج و فرصت را برای دیگران ایجاد کنیم؛ به همین علت پس از برگزاری ۶ جلســه با کســبه 
بازار دانش از آنان خواســتیم یا برای جابه جایی در هر بازار دیگری که تمایل دارند اقدام کنند تا 
شرایط حضور در این بازارها را فراهم کنیم یا راهکاری عملی پیشنهاد دهند.موسوی پارسا ادامه 
داد: پس از ۴5 روز جلسه نهایی برگزار شد و طبق پیشنهاد کسبه این بازار، مقرر شد 50 درصد 
این افراد در این بازار و 50 درصد دیگر در بازار بلور مشغول کسب وکار شوند و تا تابستان سال 
آینده به صورت روز درمیان جای این دو گروه عوض شود؛ پس از تابستان نیز تمام ظرفیت برای 
افراد جدید باز شــود اما متاســفانه حال که قصد اجرای آن را داریم، کسبه علی رغم امضای این 
صورت جلســه، از اجرای آن ممانعت و دست به تجمع زده اند.معاون ساماندهی مشاغل رسمی و 
بهداشت محیط سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فراورده های کشاورزی متذکر شد: برای حل 
این مشکل در آینده نیز سامانه را به گونه ای طراحی کرده ایم تا هر کد ملی تنها یک ماه امکان 

استفاده از این بازار را داشته باشد.

شهرداریبجنوردسههزارمیلیاردریال
مطالبهدارد

رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شــهر بجنورد گفت: شــهرداری مرکز اســتان 
ســه هزار میلیارد ریال از دستگاه های دولتی و 
شهروندان مطالبه دارد که جذب آن در سال آینده 
بــه جدپیگیری خواهد شد.یوســف مغروری روز 
گذشــته به خبرنگار ایرنا اظهار داشت: ۲ هزار و 
800 میلیارد ریال از مطالبات شــهرداری بجنورد 
مربوط به دســتگاه های دولتی است که در سال 

های اخیر انباشته شده و مابقی مربوط به شهروندان است.
وی افزود: متاسفانه پیگیری لازم برای جذب مطالبات انجام نشده است و اکنون شهرداری از ۴0 
دستگاه دولتی مطالبه دارد.نماینده استان در شورای عالی خاطر نشان کرد: در این زمینه نشستی 
با رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان برگزار شد و تلاش داریم تا بخشی از مطالبات 
در سال آینده پرداخت شود.مغروری در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به وضعیت بودجه سال 
1۴00 گفت: بودجه 1۴01 شهرداری بجنورد ۶ هزار و 500 میلیارد ریالی بسته شد که با در نظر 
گرفتن ۲30 هزار نفر جمعیت مرکز استان، سهم هر شهروند از بودجه ۲8 میلیون و 300 هزار ریال 
است.وی افزود: منابع شهرداری بجنورد از سه بخش تامین خواهد شد، میزان درآمد های عمومی 
بودجه شهرداری چهار هزار و ۹۷۹ میلیارد ریال معادل ۷۶ درصد بودجه پیش بینی شده، یکهزار و 
331 میلیارد ریال از منابع واگذاری داریی های سرمایه ای و  1۹0 میلیارد ریال از محل واگذاری 
دارایی مالی پیش بینی شده است.وی خاطرنشان کرد: مصارف بودجه شهر بر اساس ماموریت ۶ 
گانه در مناطق و معاونت ها و سازمان ها توزیع می شود که در بخش کالبدی و شهرسازی، محیط 
زیســت و خدمات شــهری، ایمنی و بحران، حمل و نقل ترافیک، خدمات مدیریت، اجتماعی و 
فرهنگی هزینه می شود. عضو شورای اسلامی شهر بجنورد اظهار داشت: بیشترین سهم مصارف 
مربوط به ماموریت خدمات مدیریت با ۲ هزار و ۲۴۹ میلیارد ریال و کمترین ســهم به ماموریت 
ایمنی و بحران با حدود ۹0 میلیارد ریال است. خراسان شمالی در شمال شرق کشور واقع است.

تعریف86پروژهدرقالبسندتوسعه
برایمحلهآبکوهسعدآباد

مســئول دفتر توســعه محلــه آبکوه ســعدآباد 
گفت:ضمن اشاره به برگزاری نشست ها، جلسات 
بــا نماینــدگان جامعه محلی، اعضای شــورای 
اجتماعی، اعضای کارگروه های توســعه محلی 
و... برای شناســایی نیازها، مسائل و راه حل های 
برون رفت از وضع فعلی، اظهار کرد: ماحصل این 
نشست ها تعریف مشــارکتی 8۶ پروژه کالبدی، 
زیرساختی، حقوقی، اجتماعی و اقتصادی در قالب 

سند توسعه محله آبکوه سعدآباد بود.
»محمد حیدری« با بیان اینکه اجرای برخی از پروژه ها هم زمان با نگارش سند توسعه محله آغاز 
شده است، افزود: ازآنجا که بهبود شرایط زیست ساکنان فعلی محله در قالب پروژه های زودبازده 
و اعتمادساز می تواند تاثیر به سزایی بر تمایل جامعه محلی بر ماندگاری و نوسازی مشارکتی در 
محله داشته باشــد لذا اقدامات و پروژه های خرد مقیاس متعددی طی دو سال گذشته به منظور 
تامین بخشی از کسری خدمات و بهبود شرایط عمومی محله با مساعدت و همکاری شهرداری 

منطقه یک و اعضای شورای اجتماعی محله اجرا، پیگیری و مطالبه گری شد.

تحویلپنجهزارو۵۵۵تنقیررایگانبه
شهرداریهایخراسانشمالی

مدیرکل دفتر شهری و امور شوراهای استانداری 
خراسان شمالی گفت: بتازگی پنج هزار و 555 تن 
قیر رایگان برای سرعت بخشیدن به پروژه های 
عمرانی شهری به شــهرداریهای استان تحویل 

شده است. 
علیرضا باغچقی روز گذشته به خبرنگار ایرنا اظهار 
داشــت: این میزان قیر در آســتانه سال جدید به 
ارزش 530 میلیارد ریال به شهرداری ها تحویل 

شد.
وی با اشــاره به افزایش چشــمگیر قیر رایگان واگذار شده به شهرداریها گفت: با پیگیری های 
استاندار میزان قیرهای پرداختی به شهرداریهای استان از مساعدت های دولتی سازمان شهرداری 

کشور سه و نیم برابر شد.
باغچقی اظهار داشــت: تحویل قیر رایگان فرصتی است تا شهرداری ها با قیرهای دریافتی در 
اولین فرصت که در شــرایط دمایی مناســب امکان آسفالت فراهم شود شهروندان را از خدمات 

عمرانی مناسب و در شان بهره مند کنند. 
وی خاطرنشــان کرد: با صدور احکام شهرداری ها در ۹۶ درصد شهرداری های استان، یکی از 
رویکردهای ما این است که شهرداری ها با کمک شورای شهر و فعالان اقتصادی برای برنامه 

های اقتصادی برنامه ریزی کنند.
مدیر کل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری خراسان شمالی گفت: هر ۲5 شهرداری استان 

از قیر رایگان بهره مند شدند. 
خراســان شمالی در شمال شرق کشــور واقع است و بیشتر شهرهای آن که در سال های اخیر 
از روســتا به شــهر ارتقا یافته اند هنوز ماهیت روستایی داشته و شهرداری ها به لحاظ اعتباری 

ضعیف هستند.  

ان
اس

خر

خبر

معاون بهره برداری و توســعه شــرکت آب وفاضلاب خراسان رضوی با اشاره به اینک 
متأسفانه هنوز در خراسان رضوی ۲5۶ روستا تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب استان 
نیســتند، گفت: در حال حاضر حدود ۲50 روستای خراسان رضوی در زمستان با تانکر 

آب رسانی می شوند.
مهدی جهان طلب در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تعداد روستاهای تحت پوشش شرکت 
آب و فاضلاب استان اظهار کرد: در خراسان رضوی از ۲۹30 روستا ۲۲5۶ روستا تحت 

پوشش شرکت آب و فاضلاب بوده و از نعمت آب برخوردار هستند.
وی اظهار کرد: هرچند اکثر روســتاهای بالای ۲0 خانوار تحت پوشش هستند و برخی 
نیز مشکل تأمین آب دارند اما به صورتی نیست که بخواهد وضعیت شان حاد باشد . بر 

اساس برنامه زمان بندی شده مشکل  این روستاها رفع خواهد شد.
معاون بهره برداری و توســعه شرکت آب وفاضلاب خراســان رضوی بیان کرد: برای تأمین آب شرب بهداشتی سالم و پایدار تنها 
روســتای بالای ۲0 خانوار شهرستان کاشمر که با تانکر آب رسانی می شد پروژه ای در سال گذشته آغاز شد که با صرف هزینه 3 

میلیارد و ۴00 میلیون تومان در دهه فجر امسال به بهره برداری رسید.
وی ضریب تحت پوشش جمعیت را در سطح کشور ۷۶.5 درصد اعلام نمود و گفت: متأسفانه هنوز در خراسان رضوی ۲5۶ روستا 

تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب استان نیستند.
جهان طلب افزود: از آنجایی که هنوز در خراسان رضوی روستاهایی فاقد آب، زیر ۲0 خانوار و دارای تنش آبی وجود دارند بنابراین 

با تانکر آب رسانی می شوند.

پیکر مرحوم عباس امیریان، خبرنگار خوش ســابقه و بازنشسته خبرگزاری جمهوری 
اســلامی )ایرنا( در مشهد روز شنبه با حضور ایمان شمســایی مدیرکل مطبوعات و 
خبرگزاری های داخلی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، جمعی از اصحاب رسانه خراسان 

رضوی و اعضای خانواده آن مرحوم در حرم مطهر حضرت امام رضا )ع( تشییع شد.
به گزارش ایرنا، پیکر مرحوم امیریان پس از تشــییع و اقامه نماز میت در حرم مطهر 

رضوی برای خاکسپاری به قطعه هنرمندان بهشت رضا )ع( مشهد منتقل شد.
این خبرنگار بازنشســته ایرنا در سن ۶8 سالگی پس از ۲ هفته مبارزه با ویروس کرونا 

عصر پنجشنبه ۲8 بهمن ماه دعوت حق را لبیک گفت و به دیار باقی شتافت.
فوت مرحوم امیریان جامعه رســانه ای اســتان را داغدار کرد و پس از انتشار این خبر 

دردناک، نهادها و شخصیتهای مختلف نظیر معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، مدیرعامل ایرنا، خانه مطبوعات 
اســتان خراسان رضوی، بسیج رسانه کشور و استان، شورای اســلامی شهر مشهد و خبرگزاری ها و رسانه های مختلف با صدور 

پیامهایی با خانواده آن مرحوم ابراز همدردی کردند.
عباس امیریان متولد سال 133۲ در شهر قوچان مدت 30 سال در خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( مرکز مشهد مشغول فعالیت 

بود.
وی پس از بازنشستگی تا قبل از ابتلا به کرونا همچنان پرتلاش و توانا به کار خبر در روابط عمومی سازمان های مختلف نظیر نظام 

مهندسی ساختمان خراسان رضوی و همچنین بیمارستان ناظران مشهد مشغول بود.
از او ۲ پسر و یک دختر به یادگار مانده است.

آبرسانی به 25۰ روستای خراسان رضوی در زمستان با تانکر پیکر خبرنگار پیشکسوت ایرنا در مشهد تشییع شد

گلخندان درگز در تونل تاریک وعده ها
تونل گلخندان شهرســتان مرزی درگز اســتان خراسان 
رضوی که در جاده ترانزیتی لطف آباد - درگز ساخته شده 
است به رغم وعده های متعدد مسوولان برای افتتاح، هنوز 

فاقد روشنایی است و زیربار ترافیک نرفته است.
به گزارش ایرنــا، بعد از گذرگاه های مــرزی دوغارون و 
سرخس خراسان رضوی، مرز لطف آباد در جایگاه سوم قرار 
دارد، گذرگاه مرزی ریلی و جاده ای »لطف آباد« شهرستان 
درگز در ۲۲ کیلومتری شهر درگز در شمال خراسان رضوی 
و ۹0 کیلومتری جنوب عشق  آباد پایتخت ترکمنستان واقع 

است. 
در حــال حاضر حمل کالای جاده ای به ترکمنســتان در 
مرز زمینــی لطف آباد از طریق انتقال بــار به کامیونهای 
ترکمنســتان انجام می شــود و روزانه کالای حدود 110 
دستگاه کامیون به صورت ترانشیپمنت به ترکمنستان صادر 

می  شود.
از طرفی یک ماه است که فعالیت بخش ریلی در مرز لطف 
آباد از سرگرفته شده و صادرکنندگان و تجار کالاهای خود 
را با کامیون و از جاده کوهســتانی و پرپیچ و خم قوچان - 

درگز به لطف آباد می رســانند تا در واگنهای باری کشــور 
همسایه شمالی یعنی ترکمنستان بارگیری نمایند.

این عوامل باعث نیاز ساکنان محلی و تجار و صادرکنندگان 
دیگر مناطق کشور به جاده ایمن در این شهرستان مرزی و 

کوهستانی شده است. 
از مدتها قبل ســاخت تونلی برای تسهیل در حمل و نقل 
ترانزیتی در جاده لطف آباد - درگز آغاز شــده که اینک به 

مراحل پایانی خود نزدیک شده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان رضوی ۹ 
دی ماه پارســال در بازدید استاندار وقت خراسان رضوی از 
روند ســاخت تونل گل خندان در این جاده گفت: این تونل 

تا اردیبهشت سال 1۴00 تکمیل و بهره برداری می شود.
ابراهیم نصری با بیان اینکه پیمانکاری این طرح راهسازی 
را عوامل بومی و از اهالی همین منطقه برعهده دارند افزود: 
برای تکمیل این تونل 3۶ میلیارد ریال در نظر گرفته شده 

است.
وی طــول تونل گلخنــدان را 5۷5 متر ذکر و بیان کرد: با 
ســاخت آن، یک نقطه حادثه خیز و گردنه خطرناک در این 

جاده حذف و وضعیت ایمنی آن اصلاح می شود.
نبود قیر و روشنایی علت تاخیر در بهره برداری از 

تونل 
با گذشت چند ماه از وعده داده شده  رییس اداره نگهداری 
راههای اداره  کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان 
رضوی دلیل تاخیر در آسفالت این تونل را عدم تامین قیر از 

سوی عامل فروش عنوان کرد.
علی رجایی گفت: مشکل اصلی در این زمینه عدم دریافت 
قیر به خاطر خلف وعده و اختلاف حساب پالایشگاه تامین 

کننده قیر در اصفهان با راهداری خراسان رضوی بود.
فرمانــدار وقت درگز نیز به خبرنگار ایرنا گفته بود: با تاکید 
استاندار خراسان رضوی آســفالت تونل گلخندان تکمیل 
شــده اما روشنایی آن هنوز باقی مانده است که در صورت 
موافقت شورای ترافیک استان این تونل بدون روشنایی زیر 

بار ترافیک خواهد رفت.
پــس از آن زمزمه هایی مبنی بر وجود اشــکالات فنی و 
ترافیکی در تونل و همچنین بهــره برداری از تونل بدون 
تامین روشنایی مطرح شد که مسوولان راهداری خراسان 

رضوی حاضر به پاسخگویی در این زمینه نشدند.
وعده ۲ ماهه برای افتتاح تونل  

»شربتی« یکی از فعالان رسانه ای در شهرستان درگز هم 
به خبرنگار ایرنا گفت: آســفالت این تونل تکمیل شده اما 
روشنایی ندارد و ورودی تونل با یک خاکریز کوچک بسته 
شده البته موتورسیکلتها می توانند از درون تونل تردد نمایند.
سرپرســت جدید فرمانداری درگز که سه روز است به این 
سمت منصوب شده اســت به خبرنگار ایرنا گفت: قرارداد 
10 میلیــارد ریالی با پیمانکار بخش خصوصی برای تامین 
روشنایی تونل منعقد شده و قسمتی از تجهیزات آن نیز در 

محل پروژه تخلیه گردیده است.
محمد کرمی افزود: پیمانکار قول داده است تا ۲ ماه دیگر 

روشنایی تونل را تکمیل و آن را آماده افتتاح کند.    
شهرســتان ۷5 هزار نفری درگز علاوه بر چهار شهر درگز، 
لطف آباد، نوخندان و چاپشــلو 1۲۲ روســتا دارد که 110 

روستای آن دارای جمعیت بیش از ۲0 خانوار هستند.
مرکز این شهرستان مرزی و کوهستانی در ۲5۴ کیلومتری 
شمال مشهد و در جوار مرز ایران و ترکمنستان واقع است.

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان 
شــمالی گفت: تخلیــه ۲۶ واحد 
مسکن سازمانی در اختیار نهادها 
و ادارات مختلف این اســتان باید 
تخلیه شــود اما دستگاه ها در این 

باره از این امر خودداری می کنند.
قاسم قاســمی روز گذشته اظهار 
داشــت: در شــهرهای مانــه و 
ســملقان، گرمه، جاجــرم و راز 
اداراتی از جمله راهداری و حمل و 
نقل جاده ای، بخشداری و شرکت 
آب و فاضلاب خانه ســازمانی در 
اختیار دارند که باید تخلیه شود اما 

این دستگاه ها از تخلیه آن خودداری کرده اند.
وی درباره پیگیری های انجام شده در زمینه تخلیه این واحدها گفت: در صورت نیاز هماهنگی های لازم با 

دادستانی در این زمینه انجام خواهد شد. 
قاسمی افزود: با توجه به فرسوده بودن تعداد زیادی از خانه های سازمانی که در حال حاضر مورد استفاده قرار 

می گیرند نیاز به تخلیه و تعیین تکلیف آن ها است.
وی با بیان اینکه تعدادخانه های سازمانی استان ۲۲8 واحد است که ۶5 واحد در شهر بجنورد است خاطرنشان 

کرد: در مرکز استان ۹ واحد نیمه ساز و ۲۶ واحد، فرسوده و غیر قابل واگذاری است.
وی اظهار داشــت: در شهر اســفراین هم هفت واحد از ۴۲ واحد خانه سازمانی، فرسوده و غیر قابل واگذاری 
است البته با توجه به قانون باید تمامی خانه های سازمانی آن به فروش برسد، در شهر راز هم سه واحد از  1۷ 

واحد، فرسوده و غیر قابل واگذاری است.
مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی افزود: در مابقی شهرها خانه های سازمانی قابل واگذاری است.

قاســمی در خصوص وضعیت خانه های سازمانی و نحوه نگهداری و تخصیص آن گفت: با توجه به اطلاع 
رسانی به تمامی دستگاه های دولتی استان در خصوص استفاده کارکنان دولت از خانه های سازمانی، دستگاه 
های مربوطه نســبت به ارسال لیست افراد واجد شــرایط به همراه مدارک به این اداره کل ارسال نموده و با 
توجه به آیین نامه اجرایی استفاده از خانه های سازمانی تمامی درخواستها در جلسه کمیسیون ماده یک خانه 
های سازمانی به ریاست استاندار و دبیری اداره کل راه و شهرسازی و عضویت سازمان امور اقتصاد و دارایی 

مطرح می شود.
وی اظهار داشت: با توجه به نحوه امتیاز بندی که در آیین نامه اجرایی استفاده از خانه های سازمانی قید شده 

در جلسه تمامی درخواستهای امتیاز بندی شده و مورد اولویت بندی قرار می گیرد.
مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی افزود:استفاده از خانه های سازمانی برای کارکنان دولت مطابق آیین 
نامه سه سال و با تشخیص دبیر کمیسیون تا پنج سال قابل تمدید است، البته قرارداد به صورت یکساله بوده و 
برای تمدید قرارداد، تسویه اجاره و قبوض واحد استفاده شده به همراه تایید دستگاه استفاده کننده الزامی است.

شهرســازی  و  راه  اداره  رییــس 
شهرســتان فــاروج در خراســان 
شــمالی گفت: تکمیــل کنار گذر 
این شهرستان نیاز به 100 میلیارد 
ریــال اعتبار نیاز دارد و نامه نگاری 
برای دریافت این اعتبار با وزارتخانه 

مربوطه انجام شده است.
حســن ذبیحی روز شنبه در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: 
احداث کنارگذر شهرستان فاروج از 
طرح های ســفر دوم هیات دولت 
نهم به خراســان شــمالی و این 
شهرســتان بود که در سال 1388 

کلید خورد و از سال 13۹5 تاکنون رها شده است.
وی تصریح کرد: اجرای این طرح 15 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و هفت کیلومتر از باند شرقی زیرسازی 

و ابنیه های این باند نیز احداث شده است ولی در باند غربی این طرح هیچگونه فعالیتی انجام نشده است.
رییس اداره راه و شهرسازی شهرستان فاروج افزود: تامین اعتبار اجرای این طرح از محل اعتبارات پروژه ملی 
محور جنگل گلستان به مشهد است و اعتبار جداگانه ای تصویب نشده و اکنون مکاتبات لازم برای اجرای مجدد 

این طرح با وزارتخانه ذیربط انجام شده است.
وی با بیان اینکه احداث کنار گذر فاروج ضروری است، عنوان کرد: این شهر با قرار گرفتن در مسیر جاده آسیایی 
و موقعیت مطلوب جغرافیایی همه روزه شاهد تردد چندین هزار خودرو است و در ایام تعطیلات ملی و مذهبی 
این ترددها تا چندین برابر نیز افزایش می یابد و این حجم از تردد بویژه در ایام تعطیلات موجب ایجاد ترافیک 

در مسیر اصلی شهر شده و  در صورت بروز حادثه یا تصادفی در این مسیر تردد با مشکل مواجه خواهد شد.
شــهر فاروج دارای 1۷.5 کیلومتر جاده آسیایی است که روزانه هزاران خودروی سبک و سنگین از داخل شهر 
می گذرند که گره های ترافیکی ایجاد می کند و در زمان های اوج تردد بویژه در نوروز و تابســتان، این محور 

حادثه خیز می شود.
از سویی بازار آجیل فاروج در این محور واقع شده و از همان زمان دغدغه فعالان این صنف، از رونق افتادن این 

بازار و رکود اقتصادی شهر بوده است.
تصویب بازنگری طرح جامع شهر فاروج

رییس اداره راه و شهرسازی شهرستان فاروج در ادامه گفت: بازنگری طرح جامع این شهر در کارگروه زیربنایی 
خراسان شمالی مصوب شده است و در انتظار مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی ایران قرار دارد.

وی تصریح کرد: طرح جامع شــهر فاروج مسیر توسعه شــهر را در بر می گیرد و حدود کلی محیط شهری را 
مشخص می کند و سپس طرح تفضیلی این شهر نیز اجرا می شود.

مرکز شهرســتان 50 هزار نفری فاروج در فاصله ۹0 کیلومتری شــرق بجنورد و در مسیر جاده اصلی تهران - 
مشهد قرار دارد. ند
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حضورمهاجمخارجیدرپرسپولیسمنتفیشد
درحالــی که از صبح اخبــاری مبنی بر حضور 
مهاجم خارجی در تیم فوتبال پرسپولیس مطرح 
شده اما حضور این بازیکن در ایران منتفی شد.
از صبح دیروز برخی رسانه ها از حضور بازیکنی 
به نام الکساندر گدس مهاجم ۲8 ساله پرتغالی 
در تیم پرسپولیس خبر داده بودند اما از ابتدا هم 

قرار نبود این بازیکن به ایران بیاید. 
مهاجم مورد نظر سرخپوشان مهاجم دیگری از 

کشــور پرتغال بوده که البته حضورش در لیگ برتر و تیم پرســپولیس منتفی شد.با توجه به 
آیین نامه ســازمان لیگ برای جذب بازیکن خارجی، بازیکن مورد نظر قرمزپوشــان تهرانی 
با معیارهای مورد نظر ســازمان لیگ یکی نبوده که از جمله آن می توان به عدم ملی پوش 
بــودن این بازیکن و همچنین عدم حضور در لیگ های معتبر اروپایی در دو ســال اخیر نام 

برد. به همین دلیل حضور این مهاجم در پرسپولیس منتفی شده است.

عزتاللهیمصدومشد
باشــگاه الغرافــه از مصدومیت شــدید ســتاره 
کشورمان خبر داد.باشگاه الغرافه در حساب اصلی 
خود خبر داد که ســعید عزت اللهی از ناحیه رباط 
داخلی آســیب دیده و نمی تواند تیم را همراهی 
کند.او در دیدار مقابل الخراطیات آسیب دید. هنوز 
از میزان دوری او خبری منتشر نشده ولی به نظر 
این آسیب دیدگی بسیار جدی است.عزت اللهی 
که در تیم ملی کشورمان نقشی ثابت داشت شاید 

نتوانست در ۲ بازی آخر اسکوچیچ، تیم ملی فوتبال کشورمان را همراهی کند.

برتریخواهرانمنصوریانوسلیمیدر
رقابتهایانتخابیووشو

در پایان رقابت انتخابی تیم ملی ووشو در بخش بانوان چهار ورزشکار در اردوی تیم ملی باقی 
ماندند.به گزارش روابط عمومی فدراســیون ووشو، پس از برگزاری مسابقات ووشو قهرمانی 
کشور و انتخابی تیم ملی بانوان که به میزبانی جزیره قشم برگزار شد، نفرات برتر این پیکارها 
جهت برگزاری نخســتین رقابت درون اردویی به اردوی تیم ملی دعوت شدند و با برگزاری 
نخســتین پیکار انتخابی درون اردویی، چهار ورزشــکار در اردوی تیم ملی باقی مانند.پس از 
ســپری شــدن دو اردوی 1۴ روزه متمرکز در آکادمی ملی ووشو، صبح دیروزدومین انتخابی 
درون اردویی تیم ملی بانوان برگزار و نفرات باقی مانده در اردوی تیم ملی مشخص شدند. بر 
همین اساس الهه منصوریان و آرزو سلیمی به ترتیب با برتری مقابل سوگند سینکایی و حنانه 
رستمی به عنوان دو ملی پوش نهایی ووشو بانوان ایران در وزن 5۲- کیلوگرم در اردوی تیم 
ملی تا اعزام به بازی های آســیایی و انتخابی نهایی شناخته شدند.در وزن ۶0- کیلوگرم نیز 
شــهربانو و سهیلا منصوریان با برتری مقابل صدیقه دریایی و محنا رحیمی نیز دو ملی پوش 
نهایــی این وزن نام گرفتنــد. نفرات فوق تا پیش از اعزام به بازی های آســیایی و برگزاری 
انتخابی پایانی، در اردوی تیم ملی حضور خواهند داشــت.اردوی بعدی تیم ملی ووشو بانوان 

1۴ اسفند در محل آکادمی ملی ووشو برپا خواهد شد.

اظهارات نگران کننده کامرانی فر؛

احتمال حذف تیم ملی از جام جهانی
دبیر کل فدراسیون فوتبال به اقداماتی در کمیته اخلاق فیفا 
اشاره کرد که ممکن است کنار گذاشتن تیم ملی ایران از 

مسابقات جام جهانی ۲0۲۲ قطر را به همراه داشته باشد.
حسن کامرانی فر دبیر کل فدراسیون فوتبال با وجود عزل 
به  فدراسیون  این  ریاست  از  خادم  عزیزی  شهاب الدین 

کارش ادامه خواهد داد.
کامرانی فر در تازه ترین گفتگوی خود به مواردی اشاره کرده 
است که می تواند نگرانی هایی را در مورد وضعیت تیم ملی 
بزرگسالان و تیم امید به همراه داشته باشد؛ از اقداماتی در 
کمیته اخلاق فیفا در مورد تیم ملی ایران تا احتمال قطع 

همکاری با مهدی مهدوی کیا در تیم امید.
ملی  تیم  خصوص  در  نگرانی ها  به  اشاره  با  فر  کامرانی 
گفت: مواردی درباره فدراسیون فوتبال مطرح شده است 
که می تواند در آینده به تیم ملی ما لطمه بزند. خواهش 
می کنم اگر مطلبی مطرح شده است، از این به بعد کمتر به 
آن بپردازیم و به موفقیت تیم ملی کمک کنیم. پیروزی تیم 
ملی به خاطر توانمندی بازیکنان و عملکرد خوب کادر فنی 

بوده است. امکان دارد در آینده بخش هایی خارج از کشور 
به یکسری موضوعات ورود کنند. سلامت و حفاظت تیم 
ملی را از تمام افرادی که نسبت به موضوع فوتبال حساس 
هستند، تقاضا می کنم تا کمتر وارد حاشیه شویم و مسیر 

را طی کنیم.
که  جمله  این  به  واکنش  در  فوتبال  فدراسیون  کل  دبیر 
کمیته اخلاق فیفا به یکسری از مسائل ورود کرده و احتمال 
کنار گذاشتن تیم ملی از جام جهانی قطر وجود دارد، تاکید 
کرد: اشاره من هم مثل شما است. خواهشم از همه عزیزان 
و اصحاب رسانه این است به موضوعاتی که نیاز نیست 
نپردازیم و اجازه بدهیم موفقیتمان در فوتبال و حضورمان 

در جام جهانی تثبیت بشود!
کامرانی فر که در برنامه »شب های فوتبالی« حضور یافته 
بود درباره احتمال ادامه کار با »دراگان اسکوچیچ« سرمربی 
تیم ملی و یا تغییر او با وجود صعود تیم ملی به جام جهانی 
تصریح کرد: تنها چیزی که می توانم بگویم این است که 
مصوبه جدید اعضای هیأت رئیسه مورد نیاز است. نیاز است 

که مصوبه اعضای هیأت رئیسه نسبت به اتفاقاتی که در 
آینده می افتد را داشته باشیم.

فوتبال  فدراسیون  کل  دبیر  که  دیگری  مهم  موضوع 
پاسخ های نگران کننده ای به آن داد، وضعیت سرمربیگری 
تیم امید بود. کامرانی فر در خصوص آخرین شرایط حضور 
مهدی مهدوی کیا در تیم امید گفت: در جلسات قبل هیأت 
رئیسه مصوب شده بود قرارداد مهدوی کیا به صورت یورو 
بسته شود اما بر اساس قوانین داخلی امکان پذیر نبود و 
یک  می شد.  ریال  به  تبدیل  بعدی  رئیسه  هیأت  در  باید 
پروسه است که طول کشیده است. باید منتظر باشیم هیأت 
رئیسه جدید و سرپرست فدراسیون فوتبال درباره تیم امید 
تصمیم گیری کنند و بر اساس آن مسیر را پیش ببریم. تیم 
امید بازی های سختی را در مرحله اول گروهی در پیش 

دارد.
وی تاکید کرد: سرمربی تیم امید تا این لحظه مهدوی کیا 
بود. از این لحظه به بعد امکان دارد اعضای هیأت رئیسه با 

توجه به بودجه ای که دارند برنامه ریزی کنند.

برای  دیگر  گزینه های  با  فدراسیون  مذاکره  فر  کامرانی 
جانشینی مهدوی کیا را رد کرد و افزود: هیچ صحبتی نشده 
است. برنامه ریزی شده است تا اعضای هیأت رئیسه این 
هفته جلساتی داشته باشند و اتفاقات فدراسیون بر اساس 
تصمیمات اعضای هیأت رئیسه رقم بخورد. هیأت رئیسه 
مصمم هستند اهداف فوتبال را قوی تر پیش ببرند.»با این 
حساب تیم امید فوتبال ایران در حال حاضر بدون سرمربی 
بحث  یا  باید  گفت:  سوال  این  به  پاسخ  در  وی  است؟« 
قرارداد مهدوی کیا قطعی شود و یا اعضای هیأت رئیسه به 
این نتیجه برسند که تیم امید را با شرایط جدید اداره کنند. 
باید تأمین منابع شود تا هم تیم امید و هم تیم های دیگر 

را مدیریت کنیم.
دبیر کل فدراسیون فوتبال همچنین در خصوص احتمال 
تغییر رأی انضباطی پرونده بازیکن گابنی گل گهر هم گفت: 
اگر استیناف رأی را تأیید کرده باشد، این رأی نهایی است. 
اگر باشگاهی اعتراض داشته باشد می تواند به دادگاه عالی 

ورزش شکایت کند. رأی دیگر بازبینی نخواهد شد.

بعضی فاصله ها راحت پُر می شوند: فاصله دو طبقه را چند پله پُر می کند. دو طرف یک رود 
را یک پُل و دو شهر را ریل قطار...ولی بعضی فاصله ها راحت پُر نمی شوند. پُر کردنشان کار 
یک نفر نیست. کار صدها و هزاران انسان است. آن هم انسان هایی که زندگی را نه فقط 

برای خودشان که برای دیگران هم بهتر می خواهند.
یک دست محک در دست کودکان است و دست دیگرش در دستان شما که با شنیدن 

خنده یک کودک قلبتان تندتر می زند، تا با هم فاصله را پُر کنیم:
 فاصله بین بیماری تا سلامتی…

اعضای خانواده محک، این فاصله را شما با عشق پُر  کنید!

کنید! پُر  با عشق  را  فاصله  این  شما 
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

کنترلدوزانسولینبهکمکگوشیهایهوشمند

اختلالخوابازعوارضدیگرابتلابهکووید-۱۹

با اســتفاده از یک برنامه جدید به 
می   زودی گوشــی  های هوشمند 
توانند دوز پمپ انســولین را کنترل 

کند.
 Tandem Diabetes شــرکت 
Care اعــلام کــرد کــه برنامه 
»t:connect« اولین برنامه کنترل 
پمپ انســولین در جهان است که 
تایید   FDA توســط استفاده  برای 

شده است.
 ،t:connect بر اســاس گــزارش فون آرنــا، از طریق اپلیکیشــن
 t:slim X۲ کاربــران مبتلا به دیابت می توانند پمپ های انســولین
خود را کنترل کرده و دوز های انســولین را برنامه  ریزی و لغو کنند. 
 iOS ایــن برنامه بــرای دانلود در آمریکا در هر دو سیســتم عامل
نسخه 1۴.0 و بالاتر و گوشــی های اندروید با اندروید 8.0 و بالاتر 

در دسترس است.

 Tandem Diabetes شــرکت
Care قصــد دارد ویژگی جدید 
کنتــرل دوز t:connect را بــه 
صــورت محدود در بهــار و به 
تابســتان  در  عمومی  صــورت 
منتشــر کند. در حــال حاضر، 
انســولین  به پمپ  هنگامی که 
t:slim X۲ متصــل می شــوید، 
 t:connect همراه  تلفن  برنامه 
روند قند، تغییرات وضعیت پمپ 
و داده های انســولین درمانی را در ۲۴ ساعت گذشته به شما نمایش 
می دهد.این برنامه همچنین پایه دوز انسولین که سطح گلوکز را بین 
وعده های غذایی تنظیم می کند، بــه همراه چند ویژگی دیگر ارائه 
 t:connect می دهد. علاوه بر داده های نمایش داده شــده، برنامه
هشــدار ها و آلارم های پمپ را نیز نشــان می دهد و داده های جمع 

آوری شده را در یک برنامه وب مبتنی بر ابر، بارگذاری می کند.

نشــان  جدید  مطالعه  یک  نتایج 
می دهد که بروز اختلالات خواب 
در میان بهبودیافتگان کرونا بسیار 
شــایع تر است بطوریکه این افراد 
۴1 درصد بیشتر به اختلالاتی در 

خواب مبتلا می شوند.
یونایتدپرس، محققان  به گزارش 
در ایــن مطالعــه کــه در مجله 
 British Medical انگلیســی 
Journal منتشر شده است، موارد 

جدید ابتلا به مسائل مربوط به سلامت روان را در بیش از 153 
هزار ســرباز کهنه کار آمریکایی که در فاصله زمانی میان اول 
مارس ۲0۲0 و 15 ژانویه ۲0۲1 به کووید-1۹ مبتلا شده بودند، 

بررسی کردند.
این مطالعه نشــان داد که طی یک ســال پس از عفونت، ۲.3 
درصــد از بهبودیافتــگان کرونا به یک اختــلال خواب مبتلا 
شــدند. بر اســاس نتایج این مطالعه، بروز اختلالات خواب در 
بهبودیافتگان کرونا در مقایسه با افرادی که به کووید-1۹ مبتلا 

نشده بودند، ۴1 درصد افزایش داشت.
همچنین محققان متوجه شــدند که بهبودیافتــگان کرونا 3۹ 
درصد بیشــتر احتمال داشــت که به افســردگی مبتلا شوند و 
احتمال ابتلای آنها به اضطراب 35 درصد بیشتر بود. این مطالعه 
نشــان می دهد که اثرات ســلامت روان کووید-1۹ می تواند 

طولانی مدت باشد.

محققــان دریافتند افرادی که 
هســتند  کووید-1۹  به  مبتلا 
35 درصد بیشــتر از اضطراب 
رنج مــی برنــد و تقریباً ۴0 
درصد بیشــتر به افسردگی یا 
اســترس  با  اختلالات مرتبط 
مبتلا می شــوند. در میان این 
ضد  داروهای  مصرف  بیماران 
افسردگی 55 درصد و مصرف 
»بنزودیازپین ها« برای درمان 

اضطراب ۶5 درصد افزایش داشته است.
محققان خاطرنشــان کردند که این بیماران همچنین ۴1 درصد 
بیشــتر در معرض ابتلا به اختلالات مرتبط با اســترس و 80 
درصد بیشــتر احتمال دارد که دچار افت فکری شوند که شامل 

فراموشی، سردرگمی و عدم تمرکز است.
یافته های این مطالعه نشان داد که بیماران کووید-1۹ همچنین 
3۴ درصد بیشتر احتمال دارد که به مواد افیونی معتاد شوند، ۲0 
درصد بیشــتر احتمال دارد که مواد مخدر اســتعمال کنند و ۴۶ 

درصد بیشتر احتمال دارد افکار خودکشی داشته باشند.
محققان همچنین متوجه شدند که خطر ابتلا به مشکلات روانی 
با شدت عفونت کووید-1۹ مرتبط است. بطوریکه احتمال بروز 
مشکلات روانی در افرادی که دارای یک مورد خفیف بودند، ۲۷ 
درصد و در افرادی که به عفونت شــدید کرونا مبتلا شده بودند، 

۴5 درصد بیشتر بود.

ســپهر ایرانیان: رئیس پلیس امنیت عمومــی تهران بزرگ: اوباش در 
تهران جایی ندارند

علــم تــاج: آقا تو را بــه خدا بگذارید همــون جا بموننــد! در ضمن مگر 
نشنیدید سعدی خدا بیامرز گفته: که دوستان خدا ممکن اند در اوباش!

سپهر ایرانیان: چین واردات نفت از ایران را فاش کرد
علم تاج: والا فکر کنم فقط حافظ شیرازی خبر نداشت!

وزیر ارتباطات و فناوری: دکل های مخابراتی خطری ندارند
علم تاج: برای مردم یا برای شما!

ســپهر ایرانیان: خطوط فعال تلفن همراه تا پایان سه ماهه سوم سال 
1۴00 ،به بیش از 135 میلیون عدد رسید

علم تاج: فقط خدا کند آمار تعداد شــلوار هایی که دو تا شــده اند بیرون 
درز نکند!

تابناک: گام مهم دولت برای کاهش یارانه برق مشــترکان پرمصرف / 
هدف؛ تشــویق مشترکان به رعایت الگوی مصرف به جای درآمدزایی 

است
مشــترکان پر مصرف: اتفاقاً اجازه بدهید ما زیاد مصرف کنیم تا الگوی 

بدی باشم برای سایرین و از ما پیروی نکنند!
الف: نوشیدن قهوه راهی ساده برای افزایش طول عمر

علم تاج: باز مافیای قهوه پول لازم شد!
تیموری، مدیرعامل ســایپا: امکان ندارد خودرویی در دنیا هم سطح و 

هم قیمت تیبا وجود داشته باشد!
علــم تاج: چون هیچ دنیای خودرو در انحصار نیســت که بابت چنین لگنی، 

قیمت نجومی مطالبه کنند!
الف: بازار برنج دست دلال ها است

علم تاج: لابد انتظار داشتید در اختیار ستاد تنظیم بازار باشد؟!
الف: گم شدن 3هزار و ۲00 کیلو مرغ!

علم تاج: دور و بر را خوب بگردید پیدا میشــه... احتمالًا کنار همان کره ها 
و فولاد ها و دکل است!

تابناک: 11 عضو بدن که بدون آن ها هم می شود زندگی کرد
علم تاج: البته  12 عضو... چون خیلی ها از مغزشــان اصلًا اســتفاده نمی 

کنند و گریس خواب آن را نگه داشته اند!
آفتاب یزد: روح الامینی نماینده مجلس: توقع مردم بالا رفته است!

علم تاج: واقعاً چه معنا دارد مردم روزی ســه وعده غذا بخورند و سرویس 
بهداشتی مستقل داشته باشند!

اعتماد: سخنگوی دولت مخالفت دولت با رتبه بندی فرهنگیان را رد کرد
علــم تاج: فقط روش نشــد بگه بودجــه ای برای اجرای رتبــه بندی در کار 

نیست!
کیهان: اقدام مردمی وزیر کار: برکناری مدیران نالایق و رانت خوار

علم تــاج: یعنی این مدیران نالایق و رانت خــوار که مملکت را به خاک 
سیاه نشاندند، نباید محاکمه شوند؟!

پیشرو: شگرد مطب ها برای فرار مالیاتی / کارت به کارت کنید
علم تاج: ممکن است چند روز دیگر کار به تهاتر هم بکشد!

مناقصه مزایده: افزایش قیمت هم نتوانست کیفیت خودرو  را بالا ببرد
علم تاج: یعنی شــما انتظار داشــتید با افزایــش قیمت خودرو ، کیفیت 
آن بالا برود؟! به شــتر گفتند چرا گردنت کج اســت؟ گفت: کجایم راست 

است؟! 

طنز

علمی

علمی

محققــان در یک پژوهش جدید به آســیب 
آلودگی هوا بر روی مردان پی برده اند.

بــه گــزارش دیلی میل، نتایج یک بررســی 
جدید نشــان می دهــد، آلودگی 
توانایی شنا کردن اسپرم  بر  هوا 
در جهت درســت تاثیــر منفی 
می گــذارد. برهمین اســاس بر  
مناطق  در  کــه  مردانی  توانایی 
بسیار آلوده زندگی می کنند، تاثیر 

می گذارد.
پژوهشــگران می گوینــد هرچه 
اندازه ذرات آلاینده معلق در هوا 
کوچک تر باشــند، کیفیت اسپرم 
پایین تــر آمده و تحرک آن کمتر می شــود. 
محققان چینی 3۴ هزار مرد را تحت بررسی 

قرار دادند و درنهایت مشــخص شد، حرکت 
اسپرم در مناطق آلوده تر بدتر است؛ براساس 
مطالعــه دیگــری که پیــش از این صورت 
گرفته، مردانی که در شــهرهای بسیار آلوده 

زندگی می کنند، اسپرم ضعیف تری دارند.
مطالعات انجام شده در اروپا، آمریکای شمالی 
و اســترالیا نشــان می دهد که تعداد اسپرم 
مــردان از دهه 1۹۷0 کاهش یافته اســت. 

سطح تحرک نیز کاهش یافته است.
 JAMA Network« در مقاله ای که  در مجله
Open« منتشرشــده آمده است: »یافته های 
ما نشان می دهد که ذرات آلاینده کوچک تر 
می تواند نســبت به ذرات آلاینده بزرگ تر در 
ایجاد ضعف در قدرت تحرک اســپرم موثرتر 

باشند«.

یک شــرکت دانش بنیان داخلی، با استفاده از توان 
متخصصان خود مبدل هایی برای انتقال حرارت در 
سرویس های فوق سرد )کلدباکس( طراحی و تولید 
کرد. به این ترتیب ایران جزو ۶ کشــور تولیدکننده 

این محصول قرار گرفت.
مجتبــی موذنی طرقــی مدیرعامل این شــرکت 
دانش بنیان با بیــان اینکه کلدباکس قلب فرآیندی 
پتروشیمی و پتروپالایش های گازی است، گفت: بعد 
از دستیابی به دانش طراحی و ساخت این محصول 
کشــوری  ششــمین  به 
توان  که  شــدیم  تبدیل 
ساخت این نوع مبدل ها را 

در دنیا دارد.
وی بیــان کــرد:  ایــن 
از  متشــکل  محصــول 
یکســری مبدل است که 
این مبدل ها در کنار هم و 
در یک مجموعه به اسم کلدباکس شناخته می شوند، 
تفاوت این محصول با مبدل های حرارتی معمولی 
در فشــار، دما و تعداد جریان اســت، این محصول 
کاربردهای مختلفی از قبیل واحدهای تفکیک هوا، 
بازیابی گازهای همراه فرآیند، سرویس های دماپایین 

و مجموعه های چند جریانه دارد.
موذنی طرقی با اشاره به اینکه مبدل آلومینیومی به 

مجموعه ای از صفحات موازی فشرده آلومینیومی 
  Brazed Vacuum گفته می شــود که بــا روش
ســاخته می شــوند و بیش ترین کاربــرد آن ها در 
فرآیندهای کرایوژنیک یا فوق ســرد است، افزود: 
ویژگی بارز این نوع مبدل ها امکان کار در دماهای 
بسیار پایین، تبادل حرارت هم زمان بین چند جریان 
و ســطح انتقال حرارت بسیار بالا نسبت به حجم و 

فشردگی بسیار بالا است.
وی ادامه داد: درواقع کلدباکس یک واحد فرآیندی 
بســیار فشرده بوده و یکی از مواردی که کلدباکس 
را جزو تجهیزات خاص با فناوری بالا قرار می دهد، 
فناوری پیچیده طراحی و ساخت مجموعه مبدل های 

آلومینیومی داخل آن است.
این فناور ادامــه داد: عمده کاربرد این محصول در 
صنایع نفت، گاز و پتروشیمی است، در کلدباکس تا 
1۴ جریان امکان فراورش وجود دارد، این محصول 
کیفیت قابل رقابت با نمونه های اروپایی و ژاپنی خود 
دارد و ازلحاظ قیمت نیز نســبت به این مشــابه ها 
کمتر است، عیب یابی و تعمیر کلدباکس هم از دیگر 

مزیت های آن محسوب می شود.
موذنی طرقی با بیان اینکه این محصول توانســته 
صرفه جویی ارزی بالایی به همراه داشته باشد، افزود:  
نبود کلدباکس در هر پتروشــیمی و پالایشــگاهی 

باعث ایجاد خسارت های زیادی می شود.

آسیب عجیب آلودگی هوا به مردان

ایران به جمع ۶ کشور تولیدکننده سامانه های فوق سرد پیوست  


